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I. — KMO

Inleiding

De ondernemers en zelfstandigen zijn de ruggengraat 
van de economische activiteit van het land. Zij nemen een 

belangrijke plaats in de markt van goederen en diensten 
in. Ze dragen bij tot de creatie van rijkdom en banen en 
zorgen daarom actief voor de voorspoed, welzijn en 
een harmonieuze werking van ons land. Eind decem-
ber 2019 waren onze kmo’s goed voor 57,97 % van de 
jobs in de privésector.

De Belgische kmo’s lijden onder de economische 
crisis als gevolg van de pandemie. Ze hebben snel nood 
aan zuurstof om deze schok zonder weerga te kunnen 
weerstaan. Het zal vervolgens van levensbelang zijn 
om hen te doen heropleven en hun groei structureel 
aan te moedigen door de investeringen naar de meest 
innoverende kmo’s te oriënteren en door het statuut van 

zelfstandige verder op te waarderen en te beschermen.

Deze doelstellingen vereisen prioritair ad hoc steun-
maatregelen en een ambitieus relanceplan, dat overeen-
komt met de Europese aanbevelingen en dat uitgewerkt 
wordt in overleg met de gewesten. Een relanceplan dat 
specifiek toegespitst zal zijn op onze kmo’s in het licht 
van hun uitdagingen op het vlak van digitalisering en 
een versnelde transitie naar een duurzame economie.

Ondersteuning, relance en transitie

De bevordering van het ondernemerschap en van de 
ondernemingszin vormt daarom een zeer belangrijke 
hefboom voor de federale regering in haar beleid van 
creatie en groei van de kleine en middelgrote onderne-
mingen en zelfstandigen (hierna kmo’s).

Ook de Europese Unie plaatst hen in het hart van 
haar politieke en socio-economische bezorgdheden. 
Ik zal erover waken dat mijn beleid in de lijn ligt van de 
Europese kmo-strategie voor een digitaal en duurzaam 

Europa, voorgesteld in maart 2020.

In een eerste tijd en in de context van de tweede golf 
van de pandemie, zal de prioriteit blijven uitgaan naar 
de voortzetting van de ondersteuning van de economie 
door tijdelijke crisismaatregelen te verlengen en/of aan 
te passen die werden genomen sinds het begin van 
de crisis.

In een tweede tijd zullen de relancemaatregelen 
specifiek toegespitst moeten zijn op onze kmo’s, in het 
licht van hun uitdagingen op het vlak van digitalisering 
en een versnelde transitie naar een duurzame economie.

I. — PME

Introduction

Les entrepreneurs et les travailleurs indépendants sont 
le moteur de l’activité économique du pays. Ils occupent 

une place importante dans le marché des biens et des 
services. Ils contribuent à la création de richesses et 
d’emplois et en conséquence, ils participent activement 
à la prospérité, au bien-être et à un fonctionnement 
harmonieux de notre pays. Fin décembre 2019, nos 
PME employaient 57,97 % des emplois du secteur privé.

Les PME belges souffrent de la crise économique 
consécutive à la pandémie, avec un besoin rapide 
d’oxygène pour résister à ce choc sans précédent. Il 
sera ensuite vital de les relancer et de dynamiser leur 
croissance structurelle notamment en orientant les 
investissements vers les PME les plus innovantes et 
en valorisant et protégeant le statut de l’indépendant.

Ces objectifs passent aujourd’hui prioritairement par 
des mesures de soutien ad hoc et un plan de relance 
ambitieux, conforme aux recommandations européennes 
et élaboré en concertation avec les Régions. Un plan de 
relance qui aura un focus spécifique sur nos PME face 
aux enjeux de la digitalisation et la nécessité d’accélérer 
la transition vers une économie durable.

Soutien, relance et transition

La promotion de l’entrepreneuriat et de l’esprit d’entre-
prise constitue un levier très important du gouvernement 
fédéral dans sa politique de création et de croissance des 
petites et moyennes entreprises et des entrepreneurs 
indépendants (ci-après PME).

Les entrepreneurs sont également au cœur des poli-
tiques socio-économiques européennes. Je veillerai à 
inscrire mon action politique dans la stratégie européenne 
pour les PME pour une Europe digitale et durable, pro-

posée en mars 2020.

Dans un premier temps et dans le contexte de deu-
xième vague de la pandémie, la priorité restera la pour-
suite du soutien à l’économie en prolongeant et/ou en 
modifiant les mesures de soutien temporaires prises 
depuis le début de la crise.

Dans un second temps, les mesures de relance 
devront réserver un focus spécifique à nos PME, face 
à leurs enjeux de digitalisation et d’accélération de la 
transition vers une économie durable.
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Het relance- en investeringsplan van ons land zal 
bestaan uit drie luiken: relancemaatregelen, strategi-
sche investeringen en structurele hervormingen. De 
twee laatste luiken zullen gedekt worden door het zo-
geheten “Plan voor Herstel en Veerkracht” (PHV), dat 
zal worden voorgelegd aan de Europese Commissie 
voor 30 april 2021. Het eerste luik omvat ook hervor-
mingen met een relance-effect die gedekt zijn door het 
regeerakkoord.

Het PHV draait rond vijf thema’s: Duurzaam België, 
Digitaal België, Mobiel België, Solidair België en 
Ondernemend België. In het kader van mijn functies 
zal ik bijzondere aandacht besteden aan dit laatste 
thema, maar algemener ook aan alle maatregelen die 
een impact hebben op de zelfstandigen en de kmo’s. 
Ik zal er dus op toezien dat het plan een geïntegreerde 
en transversale aanpak voorziet van de uitdagingen 
waarmee onze zelfstandigen en onze kmo’s worden 
geconfronteerd.

Onze zelfstandigen en onze ondernemingen vor-
men de ruggengraat van onze economie. Zij zijn de 
drijvende kracht achter waardecreatie en hebben een 
groot groeipotentieel. Ik zal hen daardoor steunen via 
de volgende zes pijlers.

Ondernemerschap: 6 pijlers voor ondersteuning 
en stimulatie

Pijler 1: competitiviteit, fiscaliteit en strijd tegen 

sociale dumping

De maatregel gekend onder de naam “nulbijdrage”, 
die een vrijstelling van sociale bijdragen beoogt voor een 
eerste aanwerving, zal worden verlengd. Hij heeft zijn 
nu bewezen om de tewerkstelling en de onderneming 
te stimuleren.

De overheidsopdrachten vormen een belangrijke op-
portuniteit voor de kmo’s. Wij zullen onze inspanningen 
voortzetten om het juridisch kader te verbeteren, een 
goede monitoring te verzekeren van het charter over 
de toegang van kmo’s tot overheidsopdrachten en de 
betrokken partijen te informeren.

Er zullen ook maatregelen komen wat betreft de toe-
gang van kmo’s tot (en de bescherming van) intellectuele 
eigendom en de strijd tegen namaak. De toegang van 
kmo’s tot intellectuele eigendomsrechten is een bron 
van groei.

Er zullen maatregelen worden genomen om een gelijk 
speelveld te creëren tussen binnen- en buitenlandse 
ondernemingen met gelijke controles en handhaving 
van de Belgische wetgeving (vb. m.b.t. e-commerce). 

Le plan de relance et d’investissements de notre pays 
sera composé de trois volets: les mesures de relance, 
les investissements stratégiques et les réformes struc-
turelles. Les deux derniers volets seront couverts par 
le plan dénommé “Plan de Reprise et de Résilience” 
(PRR), qui sera remis à la Commission européenne 
avant le 30 avril 2021. Le premier volet englobe égale-
ment des réformes avec un effet de relance couvertes 
par l’accord de gouvernement.

Le PRR est articulé en cinq axes thématiques: Belgique 
durable, Belgique numérique, Belgique mobile, Belgique 
solidaire et Belgique entreprenante. Dans le cadre de 
mes fonctions, j’accorderai une attention particulière à 
ce dernier axe mais aussi, plus généralement, à toutes 
les mesures qui impactent les indépendants et les 
PME. Je veillerai donc à ce que le plan apporte une 
réponse intégrée et transversale aux enjeux auxquels 
sont confrontés nos indépendants et nos PME.

Nos indépendants et nos entreprises sont au cœur de 
notre économie. Ils sont les moteurs de la création de 
valeur et possèdent un potentiel de croissance important. 
Je mènerai une politique de soutien et de stimulation 
qui s’appuie sur les 6 piliers suivants.

Entrepreneuriat: 6 piliers de soutien et stimulation

Pilier 1: compétitivité, fiscalité et lutte contre le 

dumping social

La mesure connue sous le nom de “zéro-coti” qui 
vise une exonération des cotisations sociales pour un 
premier engagement sera prolongée. Elle a fait ses 
preuves pour stimuler l’emploi et l’entreprise.

Les marchés publics constituent une opportunité 
importante pour les PME. Nous poursuivrons nos efforts 
en vue d’améliorer le cadre juridique, d’assurer un bon 
monitoring de la charte sur l’accessibilité des PME aux 
marchés publics et d’informer les parties prenantes.

Des mesures verront également le jour en ce qui 
concerne l’accès des PME à (la protection de) la pro-
priété intellectuelle et à la lutte contre la contrefaçon. 
L’accès des PME aux droits de propriété intellectuelle 
est une source de croissance.

Des mesures seront prises pour créer des conditions 
de concurrence équitables entre entreprises belges et 
étrangères avec les mêmes contrôles et dans le respect 
de la législation belge (par exemple en ce qui concerne 
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Wat dit punt betreft, zal de minister van Financiën werk 
maken van de invoering van een vorm van digitale be-
lastingheffing, waarbij de nadruk in eerste instantie ligt 
op een overeenkomst op internationaal niveau.

De regering zal bovendien een stimulerend beleid 
blijven voeren in het domein van onderzoek, ontwik-
keling en innovatie, met bijzondere aandacht voor de 
ontwikkeling van kleine ondernemingen opdat zij groter 
kunnen worden.

Het succes van onze ondernemers zal worden geva-
loriseerd via een platform voor de succesverhalen van 
de Belgische economie.

Ik zal gedurende mijn hele mandaat doorgaan met het 
ondersteunen van het ondernemerschap door middel 
van gerichte communicatiecampagnes over de nieuwe 
maatregelen die zijn genomen ten behoeve van de kmo’s.

Tot slot, wat de fiscaliteit betreft, zullen meerdere 
maatregelen worden genomen ten gunste van de zelf-
standigen en de kmo’s:

Het verlaagde btw-tarief van 6 % voor het slopen 
en de heropbouw van gebouwen zal tijdelijk uitgebreid 
worden naar het hele Belgische grondgebied.

Om productieve investeringen te stimuleren, zal de 
verhoogde investeringsaftrek (25 %) met twee jaar 
worden verlengd. De huidige investeringscriteria zullen 
geëvalueerd en in voorkomend geval aangepast worden.

Om de solvabiliteit van onze ondernemingen te onder-
steunen, zal er een herstelreserve worden ingevoerd, in 
overeenstemming met het wetsvoorstel houdende invoe-
ring van een herstelreserve voor de vennootschappen.

Tot slot zal de regering de fiscale voordelen uitwerken 
ten gunste van de ondernemingen die hun personeel 
meer opleidingsuren toekennen dan het aantal dat op-
gelegd wordt door de reglementering, waarbij mogelijke 
buitenkanseffecten worden vermeden. De bedoeling van 
de maatregel is om de ondernemingen een duwtje in de 
rug te geven die momenteel niet voldoende opleiding 
bieden.

Pijler 2: verbetering van het sociaal statuut en 

ondersteuning van het ondernemerschap

Het sociaal statuut van de zelfstandigen zal verder 
worden verbeterd.

De kmo’s hebben nood aan zuurstof, met name op 
financieel vlak, om hun ondernemingen op de kaart te 
zetten en zich te ontwikkelen. Dat vereist, onder andere, 

l’e-commerce). Sur ce point, le ministre des Finances 
travaillera à la mise en place d’une forme de taxation 
numérique, en privilégiant d’abord un accord au niveau 
international.

Le gouvernement continuera par ailleurs à mener 
une politique d’encouragement dans le domaine de la 
recherche, de développement et de l’innovation avec une 
attention particulière à l’essor des petites entreprises 
pour qu’elles puissent gagner en taille.

Les succès de nos entrepreneurs seront valorisés 
via une plate-forme qui présentera les success stories 
de l’économie belge.

Tout au long de mon mandat, je veillerai également 
à informer nos entrepreneurs par des campagnes de 
communication ciblées sur les nouvelles mesures prises 
en faveur des PME.

Enfin, en matière fiscale, dès 2021, plusieurs mesures 
bénéfiques aux indépendants et aux PME seront prises:

Le taux réduit de TVA de 6 % pour la démolition et 
la reconstruction de bâtiments sera temporairement 
étendu à l’ensemble du territoire belge.

Afin de stimuler les investissements productifs, la 
déduction majorée pour investissement (25 %) sera 
prolongée pour deux ans. Les critères d’investissements 
actuels seront évalués et adaptés le cas échéant.

Pour soutenir la solvabilité de nos entreprises, une 
réserve de reconstitution sera introduite, conformément 
à la proposition de loi portant l’introduction d’une réserve 
de reconstitution pour les sociétés.

Enfin, le gouvernement élaborera des avantages 
fiscaux au profit des entreprises qui octroient à leur 
personnel plus d’heures de formation que le nombre 
imposé par la réglementation, tout en évitant les possibles 
effets d’aubaine. L’objectif de la mesure est de donner 
un coup de pouce aux entreprises qui pour le moment 
n’offrent pas suffisamment de formation.

Pilier 2: amélioration du statut social et soutien à 

l’entrepreneuriat

Le statut social des indépendants sera encore amélioré.

Les PME ont besoin d’oxygène, à savoir de finance-
ment, pour mettre leurs entreprises sur la carte et se 
développer. Cela nécessite, entre autres, pour l’accès 
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voor de toegang tot financiering, een aangepast juridisch 
kader, dat ik zal blijven evalueren. Tot slot zal ik aan-
dacht besteden aan het aanmoedigen van alternatieve 
financieringswijzen van onze ondernemingen. Ik denk 
hier aan privéinvesteringen en aan het microkrediet.

De tenuitvoerlegging van de bevordering van het 
ondernemerschap houdt ook een reflectie in over het 
bestaande beleid en de versterking van onze kmo’s. 
Daarom zal ik deelnemen aan de verschillende Europese 
initiatieven die in deze richting gaan, zoals het Single 
Market Forum.

Pijler 3: bescherming tegen laattijdige betaling

Er zullen in verband met de noodzaak om de financiën 
van onze kmo’s te versterken, me name maatregelen 
worden genomen om te strijden tegen laattijdige beta-
lingen. De recente wettelijke aanpassing zal met name 
worden geëvalueerd en indien nodig zullen de termijnen 

worden aangescherpt.

Wat de overheden betreft, zullen er maatregelen wor-
den voorzien opdat de betalingen altijd tijdig gebeuren.

Pijler 4: administratieve vereenvoudiging

Ik zal maatregelen nemen om de administratieve lasten 
zoveel mogelijk te vereenvoudigen, meer bepaald de 
invoering van een recht om fouten te maken, de opening 
van één enkel federaal loket en de sensibilisering van 
personeel van de administratie, zodat deze business 
friendly wordt en ten dienste staat van onze onderne-
mingen en onze economische ontwikkeling.

Om een reële administratieve lastenverlaging voor 
kmo’s en zelfstandigen door te voeren, zal ik erop toezien 
dat de regelgevingsimpactanalyse (RIA) uiterst nauw-
keurig wordt toegepast. Het doel is om elke bijkomende 
administratieve last met een administratieve vereen-
voudiging te compenseren. Bij al deze wetswijzigingen 
zullen we ons laten leiden door de principes van better 
regulation en administratieve vereenvoudiging om zo 
eventuele obstakels op de interne markt weg te werken.

Digitalisering is uiteraard belangrijk maar ik zal niet 
vergeten dat nog niet alle (kandidaat) ondernemers op 
die digitale trein zitten. Ik zal ervoor zorgen dat ook zij 
de nodige hulp en begeleiding krijgen. De erkende on-
dernemingsloketten spelen daar met hun netwerk van 
fysieke kantoren een cruciale rol. De hernieuwing van 
hun erkenning in 2021 zal gebeuren in overleg met de 
gefedereerde entiteiten.

au financement, un cadre juridique adapté, que je conti-
nuerai à évaluer. Enfin, je serai attentif à encourager les 
modes alternatifs de financement de nos entreprises. Je 
pense ici aux investissements privés et au micro-crédit.

La mise en œuvre de la promotion de l’entrepre-
neuriat passe aussi par une réflexion sur les politiques 
existantes et la valorisation de nos PME. C’est pourquoi 
je m’inscrirai dans les diverses initiatives européennes 
et internationales qui vont dans ce sens telles que le 
Single Market Forum.

Pilier 3: protection contre les retards de paiement

Notamment, en lien avec la nécessité de renforcer 
la trésorerie de nos PME, des mesures seront prises 
pour lutter contre les retards de paiement. La récente 
adaptation légale concernant les délais de paiement 
légaux sera évaluée et, au besoin, les délais rendus 

plus stricts.

En ce qui concerne les pouvoirs publics, des mesures 
seront prévues pour que leurs paiements soient ponctuels.

Pilier 4: simplification administrative

Je prendrai des mesures pour simplifier autant que 
possible les charges administratives, plus précisément 
l’instauration d’un droit à l’erreur pour les entrepreneurs, 
la mise en place d’un guichet unique fédéral numérique 
et la sensibilisation du personnel de l’administration pour 
que celle-ci devienne business friendly et soit au service 
de nos entreprises et du développement économique.

Pour mener une réelle réduction des charges admi-
nistratives pour les PME et les indépendants, je veillerai 
à ce que l’analyse d’impact de la réglementation (AIR) 
soit appliquée avec rigueur. L’objectif est de compenser 
toute nouvelle charge administrative par une simplifi-
cation administrative. Lors de toutes les modifications 
législatives, nous serons guidés par les principes de 

better regulation et de simplification administrative afin 
de supprimer les éventuels obstacles au marché intérieur.

La numérisation joue un rôle central dans le proces-
sus de simplification et je n’oublierai pas que tous les 
(candidats) entrepreneurs ne sont pas encore sur la 
route du numérique. Je veillerai à ce qu’ils reçoivent eux 
aussi l’aide et les conseils nécessaires. Les guichets 
d’entreprises agréés jouent un rôle crucial à cet égard 
avec leur réseau de bureaux physiques. Le renouvelle-
ment de leur agrément en 2021 se fera en concertation 
avec les entités fédérées.
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Voor de realisatie van deze pijler zal ik samen-
werken met de staatssecretaris voor Administratieve 
Vereenvoudiging.

Pijler 5: internationalisering van de kmo’s

Samen met de minister van Buitenlandse Zaken zal 
ik toezien op de bevordering en de vereenvoudiging van 
de internationalisering van onze kmo’s.

Ik zal hen eveneens begeleiden in het kader van de 
Brexit. Ter ondersteuning van de internationalisering van 
onze kmo’s moet met name de kostprijs van exportdocu-
menten en legalisaties van handelsdocumenten verlagen.

Pijler 6: sectorale maatregelen

De bevordering van het ondernemerschap vereist 
ook een denkoefening over de bestaande beleidslijnen, 
het herstel van het vertrouwen en de opwaardering van 
onze kmo’s. Daarom zal ik deelnemen aan de verschil-
lende Europese initiatieven die in deze richting gaan, in 
volledige samenwerking met de gewesten.

Ik zal het vrouwelijk ondernemerschap en onderne-
merschap en diversiteit ondersteunen via specifieke 
projecten voor mensen van vreemde herkomst en voor 
mensen met een beperking. Het coöperatieve model 
zal geanalyseerd worden om te bepalen in welke mate 
het de kmo’s zou toelaten zich opnieuw uit te vinden.

Ik zal ook deelnemen aan de nastreving van de her-
vorming van het sociaal statuut van de kunstenaars.

Ik zal toezien op een eerlijkere concurrentie tussen de 
ondernemingen. Ingevolge de inwerkingtreding van de 
wet van 4 april 2019 met betrekking tot misbruiken van 
economische afhankelijkheid, onrechtmatige bedingen 
en oneerlijke marktpraktijken tussen ondernemingen, is 
een monitoring gestart van praktijken die ongunstig zijn 
voor kmo’s. Er zullen sectorstudies worden gerealiseerd. 
Onder de reeds geïdentificeerde aandachtspunten kunnen 
we de voorwaarden vermelden die aan de organisato-
ren van evenementen (artistieke producenten) worden 
opgelegd door eigenaars van zalen en ticketverkopers.

Ik zal ook werk maken van de omzetting van richtlijn 
(EU) 2019/633 voor de strijd tegen oneerlijke handels-
praktijken die zal toelaten om ondernemers en kmo’s 
in de landbouw- en voedselbevoorradingsketen beter 
te beschermen.

Ik ben ook de voogdijminister van meerdere ordes 
en instituten. Waar nodig zal ik de reglementering voor 
een aantal intellectuele beroepen aanpassen. Ik denk 

Pour la réalisation de ce pilier, je travaillerai de concert 
avec le secrétaire d’État en charge de la Simplification 
administrative.

Pilier 5: internationalisation des PME

Avec la ministre aux Affaires étrangères, je veillerai à 
stimuler et simplifier l’internationalisation de nos PME.

Je les accompagnerai également dans le cadre du 
Brexit. En vue de soutenir l’internationalisation de nos 
PME, notamment, le coût des documents d’exportation 
et des légalisations de documents commerciaux doit 
baisser.

Pilier 6: mesures sectorielles

La stimulation de l’entrepreneuriat passe aussi par une 
réflexion sur les politiques existantes, le rétablissement de 
la confiance et la valorisation de nos PME. C’est pourquoi 
je m’inscrirai dans les diverses initiatives européennes 
qui vont dans ce sens, et ce en parfaite collaboration 
avec les Régions.

Je soutiendrai l’entrepreneuriat féminin ainsi que 
l’entrepreneuriat de la diversité via des projets spéci-
fiques à destination des personnes d’origine étrangère 
et des personnes en situation de handicap. Le modèle 
coopératif sera analysé afin de déterminer dans quelle 
mesure il pourrait permettre aux PME de se réinventer.

Je participerai également à la poursuite de la réforme 
du statut social des artistes.

Je veillerai à une concurrence plus équitable entre les 
entreprises. Un monitoring des pratiques défavorables 
aux PME a été initié suite à l’entrée en vigueur de la loi 
du 4 avril 2019 qui concerne les abus de dépendance 
économique, les clauses abusives et les pratiques du 
marché déloyales entre entreprises. Des études sec-
torielles seront réalisées. Parmi les sujets d’attention 
déjà identifiés, on peut citer les conditions imposées 
aux organisateurs de spectacles (producteurs artistes) 
par les propriétaire de salles et les billetteries.

Je m’impliquerai également dans la transposition 
de la directive (UE) 2019/633 qui vise à lutter contre 
les pratiques commerciales déloyales qui permettra de 
mieux protéger les entrepreneurs et les PME au sein de 
la chaîne d’approvisionnement agricole et alimentaire.

Je suis également le ministre de tutelle de plusieurs 
ordres et instituts. Nous adapterons la réglementation 
pour un certain nombre de professions intellectuelles, 
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hier bijvoorbeeld aan maatregelen om de toegang tot 
het beroep te verruimen en om de competitiviteit in deze 
sectoren te verbeteren.

Europese ambitie

België strekt zich uit over een klein grondgebied met 
een open economie uit noodzaak, gelegen in het centrum 
van de Europese interne markt. De goede werking en de 
versterking ervan vormen de hoeksteen van de groei en 
welvaart in België. Zij zullen prioriteit verdedigd worden 
om de deelname van Europese kmo’s aan de interne 
markt te ondersteunen.

Ik zal toezien op de implementatie van de SME Strategy 
die de deelname van de Europese kmo’s stimuleert aan 
de interne markt. De rol van de SME Envoy voor het 
beheer ervan zal worden versterkt.

Dat zal in het bijzonder het geval zijn voor het Europees 
actieplan voor een circulaire economie, voor de Europese 
strategie voor het industriebeleid en voor de Europese 
strategie op het vlak van open data.

Bovendien zal de omzetting van richtlijn (EU) 
2019/1023 voor levensvatbare ondernemingen met 
financiële moeilijkheden de toegang vereenvoudigen tot 
herstructureringsmaatregelen in een vroeg stadium om 
te vermijden dat die moeilijkheden onoplosbaar worden. 
Rekening houdend met de economische crisis veroor-
zaakt door de COVID-19-pandemie zal de omzetting 
ervan een grote uitdaging zijn om de ondernemingen 
in moeilijkheden toe te laten om het faillissement zoveel 
mogelijk te vermijden of om ondernemers die failliet zijn 
gegaan, toe te laten een nieuwe activiteit op te starten. 
Ik zal de omzetting van deze richtlijn samen met de 
ministers van Justitie en Economie doorvoeren.

Overheid en ambtenarenzaken

Onze kmo’s verwachten van de federale overheid 

een stabiel, toegankelijk en vereenvoudigd reglementair 
kader, dat echter ook voldoende specifiek is om hen te 
verzekeren van een commerciële groei en handelsbe-
trekkingen met de andere economische operatoren die 
evenwichtig en duurzaam zijn.

Een kwaliteitsvolle reglementering berust ook op een 
goede en geactualiseerde kennis van de demografie en 
van de belangrijkste economische indicatoren van het 
ecosysteem van kmo’s. Zij worden gesynthetiseerd in 
de Boordtabel van de kmo en zelfstandige ondernemers 
en zullen, tijdens mijn mandaat, online beschikbaar 
gemaakt worden en regelmatig, eerder dan jaarlijks, 
worden bijgewerkt zoals tot op heden het geval was.

si cela s’avère nécessaire. On pense par exemple à 
l’adoption de mesures en faveur de l’élargissement des 
possibilités d’accès à la profession et à celles permettant 
d’améliorer la compétitivité dans ces secteurs.

Ambition européenne

La Belgique s’étend sur un petit territoire avec une 
économie nécessairement ouverte, située au cœur du 
marché intérieur européen. Son bon fonctionnement et 
son renforcement constituent la pierre angulaire de la 
croissance et de la prospérité du pays. Ils seront priori-
tairement défendus afin de soutenir la participation des 
PME européennes au marché intérieur.

Je veillerai à la mise en œuvre de la SME Strategy 
qui stimule la participation des PME européennes au 
marché intérieur. Le rôle du SME Envoy pour sa gou-
vernance sera renforcé.

Ce sera particulièrement le cas pour le plan d’ac-
tion européen pour l’économie circulaire, pour la stra-
tégie européenne pour la politique industrielle et pour 
la stratégie européenne en matière d’open data.

Par ailleurs, la transposition de la directive (UE) 
2019/1023 permettra de faciliter l’accès, pour les entre-
prises viables en difficulté financière, aux mesures de 
restructuration à un stade précoce afin d’éviter qu’elles 
deviennent insolvables. Compte tenu de la crise écono-
mique engendrée par la pandémie de la COVID-19, sa 
transposition constituera un défi majeur afin de permettre 
aux entreprises en difficulté d’éviter autant que faire se 
peut la faillite ou aux entrepreneurs qui auraient connu 
une faillite de démarrer une nouvelle activité. Je mènerai 
la transposition de cette directive conjointement avec 
les ministres de la Justice et de l’Économie.

État et fonction publique

Nos PME attendent de l’Autorité fédérale un cadre 

réglementaire stable, accessible, simplifié, mais aussi 
suffisamment spécifique pour leur assurer un déve-
loppement et des relations commerciales équilibrées 
et durables avec les autres opérateurs économiques.

Une réglementation de qualité repose aussi sur une 
connaissance pertinente et actualisée de la démographie 
et des principaux indicateurs économiques de l’éco-
système des PME. Ils sont synthétisés dans le Tableau 
de bord des PME et des entrepreneurs indépendants. 
Sous mon mandat, ces données seront rendues consul-
tables en ligne et mises à jour sur base régulière plutôt 
qu’annuelle comme cela a été le cas jusqu’à présent.
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De vertegenwoordiging van de kmo’s is belangrijk 
om hen een goed klankbord te bieden. In 2021 zullen 
we de hersamenstelling van de Hoge Raad voor de 
Zelfstandigen en de kmo voorbereiden.

Bovendien zal ten volle rekening worden gehouden 
met onze kmo’s in de door de federale overheid ontwik-
kelde “open data”-strategie.

Circulaire economie

Ik heb het al gehad over de impact van de Green 
Deal op de Europese strategie voor de kmo’s. In de 
toekomst zal het concurrentievermogen van bedrijven 
afhangen van hun vermogen om de dubbele overgang 
naar een digitaal, klimaatneutraal en grondstofvriendelijk 
bedrijfsmodel te maken.

Wij zullen dus, vanuit een kmo perspectief, actief 
deelnemen aan het stappenplan van de federale rege-
ring voor de circulaire economie en wij zullen rekening 
houden met het advies van de Centrale Raad voor het 
Bedrijfsleven ten gunste van concrete acties inzake de 
circulaire economie. Er zal een communicatiecampagne 
worden georganiseerd om onze kmo’s te sensibiliseren 
voor het federaal beleid dat nuttig is bij de begeleiding in 
de overgang naar een circulaire economie (normalisatie, 
intellectuele eigendom, accreditatie, certificatie).

Om dit te realiseren zal het kmo beleid steunen op 
een partnerschap met de beroeps- en interprofessionele 
organisaties. Ze zal ook een permanente samenwerking 
met de gewesten verzekeren, in het bijzonder via het 
intrafederale platform “Circulaire economie”.

Ondersteuning van de buurthandel en de lokale 
economische activiteit

De digitale transformatie, de internationalisering, de 
toegang tot financiering zijn ambitieuze beleidslijnen. Zij 
mogen ons niet doen vergeten dat de lokale handel, de 
economische activiteit in de buurt, ondersteund moet 

worden.

De concurrentie is hard voor onze lokale handelaars, 
die meer dan ooit geconfronteerd worden met de con-
currentie van de e-commerce en die zwaar getroffen 
worden door de COVID-19-crisis.

Wij moeten onze handelaars, onze lokale ondernemers 
en onze ambachtslieden begeleiden bij de ontplooiing 
van hun activiteiten.

La représentation des PME est importante pour leur 
permettre de bénéficier d’une bonne caisse de résonance. 
En 2021, nous préparerons la nouvelle composition du 
Conseil supérieur des Indépendants et des PME.

Nos PME seront pleinement prises en compte dans la 
stratégie “open data” développée par l’Autorité fédérale.

Économie circulaire

J’ai déjà évoqué l’impact du green deal sur la straté-
gie européenne des PME. À l’avenir, la compétitivité des 
entreprises viendra de leur capacité à assurer la double 
transition vers un modèle évolutif à la fois numérique, 
neutre pour le climat et respectueux des ressources.

Nous participerons donc, sous l’angle politique des 
PME, activement à la feuille de route du gouvernement 
fédéral pour l’économie circulaire et nous tiendrons 
compte de l’avis du Conseil Central de l’Économie en 
faveur d’actions concrètes en matière d’économie circu-
laire. Une campagne de communication sera organisée 
pour sensibiliser nos PME aux politiques fédérales utiles 
à l’accompagnement de la transition vers l’économie 
circulaire (normalisation, propriété intellectuelle, accré-
ditation, certification).

La politique des PME s’appuiera sur un partenariat 
avec les organisations professionnelles et interprofes-
sionnelles. Elle assurera aussi une collaboration perma-
nente avec les Régions, en particulier via la plateforme 
intrafédérale “Économie circulaire”.

Soutenir le commerce de proximité et l’activité 
économique locale

La transformation digitale, l’internationalisation, l’accès 
au financement sont des politiques ambitieuses. Elles ne 
doivent pas nous faire oublier le nécessaire soutien au 
commerce local, aux activités économiques de proximité.

La concurrence est rude pour nos commerçants locaux 
qui sont confrontés comme jamais à la concurrence de 
l’e-commerce et qui sont frappés de plein fouet par la 
crise du COVID-19.

Nous devons accompagner nos commerçants, nos 
entrepreneurs locaux et nos artisans à redéployer leurs 
activités. Le fédéral dispose cependant de moyens 
d’action.
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Dat vereist een beleid ter ondersteuning van de am-
bachten bijvoorbeeld. De wetgeving inzake de ambachten 
kan nog worden verbeterd.

Dat vereist een beleid ter ondersteuning van de korte 
ketens. Dat vereist de ondersteuning van initiatieven voor 
de bevordering van bedrijfsmodellen die advies, know-
how, en kwaliteit valoriseren en hun ruime verspreiding.

Dat vereist ook een efficiënte bestrijding van de komst 
van namaakproducten op onze markten. Efficiëntere 
procedures voor de blokkering van sites die illegaal 
producten aanbieden die een inbreuk vormen op de 
rechten van onze kmo’s, moeten worden ingevoerd.

II. — SOCIAAL STATUUT
DER ZELFSTANDIGEN

Inleiding

De huidige context van de heropflakkering van de 
pandemie van het coronavirus COVID-19 en de gevolgen 
ervan voor de verschillende delen van onze economie, 
toont in welke mate de sociale zekerheid een cruciale 
en centrale rol speelt om de meest nefaste effecten 
van de crisis te verzachten in het dagelijkse leven van 
onze burgers door hen een solide basis te verzekeren 
om hen in staat te stellen de schokken op te vangen.

In het kader van mijn bevoegdheden, als minister van 
Zelfstandigen, zal ik werk maken van de ontwikkeling 
van een robuust sociaal statuut der zelfstandigen door 
met name de herwaardering ervan na te streven.

Zoals u weet, is de sociale zekerheid van de zelfstan-
digen een mijn essentiële bevoegdheden. Op 1 septem-
ber 2020 waren er in totaal 1 182 305 zelfstandigen, van 
wie 773 176 in hoofdberoep (of 65,40 % van alle actieve 
zelfstandigen).

De noodzakelijke aanpassing van het sociaal statuut 
aan de nieuwe realiteit zal gebeuren in overleg met de 
vertegenwoordigers van de zelfstandigen. Het is van 
fundamenteel belang voor mij dat ons beleid afgestemd 
is op het beroepsleven dat zij leiden. Deze realiteit eigen 
aan de zelfstandigen moet goed begrepen en geïnte-
greerd worden wanneer het erom gaat zich te zetten 
aan de verschillen die er bestaan tussen de sociale 
zekerheidsstelsels. Ik zal daar bijzonder aandachtig voor 
zijn. De sociale zekerheidsstelsels van de werknemers, 
de ambtenaren en de zelfstandigen naar elkaar toe laten 

Cela passe par une politique de soutien à l’artisanat 
par exemple. La législation sur l’artisanat peut être 
encore améliorée.

Cela passe par une politique de soutien aux circuits 
courts. Cela passe par le soutien à des initiatives de 
promotions des “business models” qui valorisent le 
conseil, le savoir-faire et la qualité et leur large diffusion.

Cela passe aussi par une lutte efficace contre l’arrivée 
sur nos marchés de produits contrefaits. Des procédures 
plus efficaces de blocages des sites offrant illégalement 
des produits en violation des droits de nos PME doivent 
être mises en place.

II. — STATUT SOCIAL
DES TRAVAILLEURS INDÉPENDANTS

Introduction

Le contexte actuel de sursaut de la pandémie du 
coronavirus COVID-19 et ses conséquences sur les 
différents pans de notre économie montre combien la 
sécurité sociale joue un rôle crucial et central pour amortir 
les effets les plus néfastes de la crise dans le quotidien 
de nos concitoyens en leur assurant une base solide 
pour leur permettre de résister aux chocs.

Dans le cadre de mes compétences, en tant que 
ministre des Indépendants, je m’attacherai à développer 
un statut social des travailleurs indépendants robuste 
en poursuivant notamment sa revalorisation.

Comme vous le savez, le statut social des travail-
leurs indépendants représente une des compétences 
essentielles dont j’ai la charge. Au 1er septembre 2020, 
les travailleurs indépendants représentent au to-
tal 1 182 305 personnes, dont 773 176 le sont à titre 
principal (ce qui représente donc 65,40 % de l’ensemble 
des indépendants actifs).

L’adaptation nécessaire du statut social aux nouvelles 
réalités se fera en concertation avec les représentants 
des travailleurs indépendants. Il est fondamental pour 
moi que nos politiques d’action soient en adéquation 
avec la vie professionnelle qu’ils mènent. Ces réalités 
propres aux indépendants doivent être bien comprises 
et intégrées lorsqu’il s’agit de s’attaquer aux différences 
qui existent entre les systèmes de sécurité sociale. 
J’y serai particulièrement attentif. Faire converger les 
systèmes de sécurité sociale propre aux salariés, aux 
fonctionnaires et aux indépendants dans le respect des 
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groeien met respect voor de rechten en de specificiteiten 
van eenieder, moet ons ertoe dwingen daar rekening 
mee te houden.

Dat is bijvoorbeeld het geval zowel voor hun pensioen 
als voor hun andere uitkeringen. Ik denk hier aan het 
overbruggingsrecht of nog aan de moeilijkheid voor de 
zelfstandigen om hun activiteit in geval van ziekte te 
onderbreken.

De sociale bescherming van zelfstandige ondernemers 
verbeteren, is hen ook kunnen laten genieten, naar het 
voorbeeld van de werknemers, van preventie- en socio-
professionele re-integratiemaatregelen, zoals bijvoor-
beeld in geval van burn-out. Dat is ook werken aan het 
geboorteverlof of het ondernemerschap ondersteunen 
van mensen met een handicap.

Vooraleer terug te komen op deze verschillende 
punten, herhaal ik dat het voor mij en mijn bevoegd-

heidssfeer, zal gaan om actief deel te nemen aan de 
denkoefening en het overleg dat opgestart zal worden 
door de regering in het kader van de hervorming van 
het sociaal statuut van de kunstenaars die, zoals alle 
actoren uit de culturele wereld, deel uitmaken van de 
sectoren die vreselijk lijden onder de sanitaire crisis 
waarmee worden geconfronteerd.

Ik zal me ook inzetten voor de ondersteuning van de 
ontwikkeling van een uniek digitaal uitwisselingsplatform 
om de zelfstandigen toe te laten toegang te krijgen tot 
hun sociaal zekerheidsdossier.

Tot slot zal ik een essentiële actor zijn in de strijd tegen 
de sociale fraude, wat fundamenteel is om het nodige 
evenwicht te garanderen voor het onderhoud van ons 
sociaal zekerheidsstelsel en de eerlijke concurrentie 
van onze zelfstandige ondernemers.

Dit hele beleid kan verzameld worden rond drie con-
crete beleidsassen: een eerste is voorbehouden voor 
de voortzetting en de aanpassing van de maatregelen 
genomen in het kader van de sanitaire crisis, een tweede 
is bestemd voor de versterking van het sociaal statuut 
der zelfstandigen en een derde draait rond hervormingen 
en belangrijke projecten.

Beleidsassen

1e as: Voortzetting en aanpassing van de 

maatregelen genomen in het kader van de 

COVID-19-crisis

Om iedereen in staat te stellen zijn of haar eigen leven 
in handen te houden, moeten de voorwaarden voor het 
welzijn van iedereen voldoen aan de specifieke behoeften 

droits et des spécificités de chacun doit nécessairement 
nous contraindre tous à en tenir compte.

C’est ainsi le cas tant pour leur pension que pour leurs 
autres prestations. Je pense ici au droit passerelle ou 
encore à la difficulté pour les indépendants d’interrompre 
leur activité en cas de maladie.

Améliorer la protection sociale des entrepreneurs 
indépendants, c’est aussi pouvoir les faire bénéficier 
à l’instar des salariés, de mesures de prévention et de 
réinsertion socio-professionnelle comme par exemple 
en cas de burn-out. C’est aussi travailler sur le congé 
de naissance ou soutenir l’entreprenariat des personnes 
en situation de handicap.

Avant de revenir sur ces différents points, je rap-
pelle qu’il s’agira aussi pour moi et dans ma sphère de 

compétence, de participer activement à la réflexion et 
la concertation qui sera lancée par le gouvernement 
dans le cadre de la réforme du statut social des artistes 
qui, comme l’ensemble des acteurs du monde culturel, 
font partie de ceux qui souffrent terriblement de la crise 
sanitaire que nous traversons.

Je m’attèlerai également à soutenir le développement 
d’une plate-forme d’échange numérique unique pour 
permettre aux indépendants d’accéder à leur dossier 
de sécurité sociale.

Enfin, je serai un acteur essentiel de la lutte contre la 
fraude sociale, fondamentale pour garantir les équilibres 
nécessaires à la subsistance de notre régime de sécurité 
sociale et à la concurrence loyale de nos entrepreneurs 
indépendants.

L’ensemble de ces actions peut être rassemblé en trois 
axes d’interventions concrètes: un premier axe réservé 
à la poursuite et à l’aménagement des mesures prises 
dans le cadre de la crise sanitaire, un second destiné à 
renforcer le statut social des travailleurs indépendants 
et un troisième articulé autour de réformes et de projets 
importants.

Axes d’intervention

1er axe: Poursuite et aménagement des mesures 

prises dans le cadre de la crise de la COVID-19

Plus que jamais pour permettre à chacun d’être acteur 
de sa vie, les conditions de bien-être pour tous doivent 
répondre aux besoins de soutien et d’accompagnement 
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aan steun en begeleiding van zelfstandigen, die zwaar 
getroffen zijn door de crisis die we nu doormaken.

Ondernemerschap is een essentiële vector van een 
maatschappij in beweging.

Om de zelfstandigen tijdens deze crisis te ondersteu-
nen, zal, in functie van de evolutie van de pandemie, het 
nastreven blijven van de ondersteuning van de economie 
door de tijdelijke maatregelen genomen sinds het begin 
van de crisis, met name de maatregelen betreffende het 
crisis-overbruggingsrecht, de mechanismen voor uitstel 
en vrijstelling van sociale bijdragen, en de inrichting van 
afbetalingsplannen, te verlengen en/of aan te passen.

Het overbruggingsrecht, een federaal mechanisme 
ter ondersteuning van de zelfstandigen

Naar het voorbeeld van de pensioenen, zoals ik al 
benadrukt heb, is het overbruggingsrecht een specificiteit 
van het sociaal statuut der zelfstandigen.

Het stelt mensen die kwetsbaar zijn geworden door 
de stopzetting van hun zelfstandige activiteit in staat 
hun rechten te behouden inzake gezondheidszorgen 
en arbeidsongeschiktheidsuitkeringen en om een fi-
nanciële uitkering te ontvangen van 1 291,69 euro 
(1 614,10 euro met gezinslast) tijdens een periode die 
kan gaan tot 12 maanden.

In deze moeilijke tijden van de COVID-19-pandemie, 
staat het vooral in de schijnwerpers bij de inzet van zijn 
formule als tijdelijke crisismaatregel die door de wet 
van 22 maart 2020 ten uitvoer is gelegd. Er werden 
aanzienlijke sommen gemobiliseerd sinds maart dit jaar 
om zo de zelfstandigen te helpen. Dit is een historisch 
feit in de geschiedenis van het sociaal statuut!

In het licht van de vaak zeer pijnlijke beslissingen die 
we door de sanitaire situatie moeten nemen, is het voor 

mij van primordiaal belang om niemand los te laten en 
maximale hulp te bieden aan de getroffen zelfstandi-
gen. Ik zal alles in het werk stellen om hen te helpen 
de moeilijkheden te overwinnen in afwachting van een 
terugkeer naar een stabielere situatie.

In functie van de evolutie van de pandemie zal de 
regering geval per geval beoordelen of het opportuun 
is om bepaalde voorlopige steunmaatregelen genomen 
in het kader van de coronaviruscrisis, te verlengen of 
aan te passen.

spécifiques que rencontrent les travailleurs indépendants 
fortement impactés par la crise que nous traversons.

L’entreprenariat est un vecteur essentiel d’une société 
en mouvement.

Pour soutenir les travailleurs indépendants tout au 
long de cette crise, ma priorité restera, en fonction 
de l’évolution de la pandémie, la poursuite du soutien 
à l’économie en prolongeant et/ou en modifiant les 
mesures de soutien temporaires prises depuis le début 
de la crise, à savoir notamment les mesures relatives au 
droit passerelle de crise, les mécanismes de reports et 
de dispenses de cotisations sociales, l’aménagement 
de plan d’apurement.

Le droit passerelle, un mécanisme fédéral de soutien 
aux travailleurs indépendants

À l’instar des pensions, comme je l’ai déjà souligné, 

le droit passerelle est une spécificité du statut social 
des travailleurs indépendant.

Il permet aux personnes fragilisées par la cessation 
de leur activité indépendante de conserver leurs droits 
en matière de soins de santé et d’indemnités d’incapa-
cité de travail et de recevoir une prestation financière 
de 1 291,69 euros (1 614,10 euros avec famille à charge) 
durant une période pouvant aller jusqu’à 12 mois.

En ces temps difficiles de pandémie COVID-19, il est 
particulièrement mis sous les projecteurs dans le déploie-
ment de sa formule au titre de mesures temporaires de 
crise mises en œuvre par la loi du 22 mars 2020. Des 
sommes considérables ont été mobilisées depuis le mois 
de mars de cette année pour venir ainsi en soutien des 
travailleurs indépendants. C’est un fait historique dans 
l’histoire du statut social!

Face aux décisions souvent très douloureuses que 
nous sommes contraints de prendre en raison de la 

situation sanitaire, il est primordial à mes yeux de ne 
laisser personne au bord du chemin et d’offrir une aide 
maximale aux indépendants impactés. Je ne ménagerai 
pas mes efforts à mettre tout en œuvre pour les aider 
à surmonter les difficultés dans l’attente d’un retour à 
une situation plus stable.

En fonction de l’évolution de la pandémie, le gouverne-
ment jugera au cas par cas s’il est opportun de prolonger 
ou de modifier certaines mesures de soutien provisoires 
prises dans le cadre de la crise du coronavirus.
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Ik zal in dit opzicht de al bestaande regelingen aan-
passen, opdat zij zo goed mogelijk aansluiten op de 
realiteit op het terrein. Het is al in dit perspectief dat op 
de Ministerraad van 23 oktober jongstleden het overbrug-
gingsrecht ter ondersteuning van de heropstart, dat zou 
aflopen op 31 oktober, verlengd werd door de regering 
tot 31 december 2020, of nog dat de uitkering van het 
crisis-overbruggingsrecht voor oktober en november 
verdubbeld werd voor de zelfstandigen die het zwaarst 
getroffen worden door de verplichte sluiting opgelegd 
door de ministeriële besluiten COVID-19 van de regering.

Na zes maanden crisis is het echter ook noodzakelijk 
om naar de toekomst te kijken en een begeleiding op te 
zetten die beter is afgestemd op de aanzienlijke omzetda-
ling van de zwaarst getroffenen, maar ook van diegenen 
die door de COVID-19-crisis nog steeds gedwongen 
kunnen worden om hun activiteiten stop te zetten. Ik 
zal in dit opzicht samenwerken met de actoren op het 

terrein en de adviezen inwinnen van diegenen die, zoals 
het Algemeen Beheerscomité voor het sociaal statuut 
der zelfstandigen, de nodige afstand hebben genomen 
om nieuwe denkpistes voor te stellen en op die manier 
de crisisregeling te laten evolueren.

Zo heb ik in deze evaluatie de wil gezien van het 
Algemeen Beheerscomité om een nieuwe regeling te 
ontwikkelen die meer dan vandaag zou toelaten:

— vooral de zelfstandigen te ondersteunen die het 
zwaarst getroffen worden/werden door de crisis en,

— de toepassing ervan transparant en eenvoudig zou 
maken waardoor minder ruimte voor interpretatie wordt 
gelaten. Het doel bestaat erin een zo snel en correct 
mogelijke behandeling mogelijk te maken van de dossiers.

Deze nieuwe aanpak zal geconcretiseerd kunnen 
worden in het kader van de maatregelen die moeten 
worden genomen om het sociaal statuut der zelfstandigen 
te versterken, waarop ik zal terugkomen wanneer ik bij 
het tweede luik van mijn beleid kom.

Gelijklopend zal ik werk maken van een tijdelijke 
versoepeling van de toepassingsvoorwaarden van het 

klassieke overbruggingsrecht, van toepassing in geval 
van faillissement, maar ook in geval van stopzetting om 
economische redenen. Het moet inderdaad aangepast 
worden aan de situatie van diegenen die hun activiteit 
zouden moeten stopzetten door de COVID-19-crisis.

Sociale bijdragen: verlaging, uitstel of ontheffing

De vermindering van de voorlopige sociale bijdragen 
voor het jaar 2020 maakt het mogelijk om het bedrag 

J’adapterai à cet effet les dispositifs déjà existants 
pour qu’ils puissent rencontrer au plus près les réali-
tés de terrain. C’est déjà dans cette perspective, que 
lors du Conseil des ministres du 23 octobre dernier, 
le droit passerelle de soutien à la reprise qui expirait 
au 31 octobre a été prolongé par le gouvernement 
jusqu’au 31 décembre 2020 ou encore que l’allocation 
du droit passerelle temporaire de crise a été doublée 
pour les mois d’octobre et de novembre pour les tra-
vailleurs indépendants les plus durement impactés par 
les mesures de fermeture obligatoires imposées par les 
arrêtés ministériels COVID-19 du gouvernement.

Mais, après plus de 6 mois de crise, il faut aussi se pro-
jeter dans l’avenir et mettre en place un accompagnement 
en meilleure adéquation avec les baisses importantes 
de chiffre d’affaire subies par les plus impactés mais 
aussi ceux qui se verront peut-être encore contraints de 
stopper leur activité en raison de la crise de la COVID-19. 
Je travaillerai à cet égard avec les acteurs du terrain et 

prendrai les avis de ceux qui comme le Comité général 
de gestion pour le statut social des travailleurs indé-
pendants ont pris la mesure du recul nécessaire pour 
proposer de nouvelles pistes de réflexion et faire ainsi 
évoluer le dispositif de crise.

J’ai ainsi relevé dans cette évaluation la volonté du 
Comité général de gestion d’avancer sur un nouveau 
dispositif qui permettrait, davantage qu’aujourd’hui:

— de soutenir principalement les indépendants qui 
sont/ont été les plus touchés par la crise et,

— de rendre son application transparente et facile 
laissant moins de place à l’interprétation. L’objectif étant 
de permettre un traitement des dossiers de demandes 
le plus rapide et le plus correct possible.

Cette nouvelle approche pourra se concrétiser dans 
le cadre des mesures à prendre pour renforcer le statut 
social des travailleurs indépendants et sur lesquelles 
je reviendrai lorsque j’aborderai le deuxième volet de 
mon action.

Parallèlement, il faut également travailler à l’assou-
plissement temporaire des conditions d’application du 

droit passerelle classique, applicable en cas de faillite 
mais également en cas de cessation pour raisons éco-
nomiques. Il y a effectivement lieu de l’adapter à la 
situation de ceux qui devraient cesser leur activité en 
raison de la crise COVID-19.

Cotisations sociales: réduction, report ou dispense

La réduction des cotisations sociales provisoires 
pour l’année 2020 permet de réduire le montant de la 
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van de kwartaalbijdrage te verminderen tot een niveau 
van 717,18 euro, afhankelijk van het verwachte inkomen 
voor 2020.

Het uitstel met een jaar van de sociale bijdragen voor 
de kwartalen 2020/1, 2020/2, 2020/3 en 2020/4 werd 
toegekend zonder verlies van rechten in het sociaal 
statuut, en met de garantie dat er geen verhoging ver-
schuldigd zal zijn voor laattijdige betaling.

Om deze maatregelen niet uit te hollen, werk ik aan de 
mogelijkheid om afbetalingsplannen te voorzien die zich 
spreiden tot in 2021, en daarbij op te letten dat er geen 
onderbreking komt in de dekking gezondheidszorgen, 
waardoor ik in nauw overleg zal moeten werken met 
mijn collega, Frank Vandbroucke, de minister bevoegd 
voor de materie.

Op dezelfde manier zal ik de mogelijkheid evalueren 
om de vrijstelling van bijdragen voort te zetten voor de 

kwartalen van 2021. Vrijstelling betekent dat de pen-
sioenrechten opgeschort worden voor de betrokken 
kwartalen, behalve in geval van een aanvraag tot afkoop 
door de zelfstandige binnen een termijn van vijf jaar.

2e as: Versterking van het sociaal statuut der 

zelfstandigen

De pensioenen

Ik ben zo vrij in eerste instantie terug te komen op de 
pensioenen. Zij zullen een belangrijke plaats innemen in 
de hervorming die wij deze legislatuur zullen aanvatten. 
Ik zal samen met mijn collega Karine Lalieux, minister 
van Pensioenen en Maatschappelijke Integratie, ervoor 
zorgen dat de hervorming de stelsels naar elkaar doet 
toegroeien, zonder ze uit te hollen.

Zo zal ik, samen met de minister van Pensioenen, een 
structureel overleg opstarten tussen onze twee beleids-
cellen, het Rijksinstituut voor de Sociale Verzekeringen 
der Zelfstandigen (RSVZ) en de Federale Pensioendienst 

(FPD) om de beslissingen inzake de pensioenen te 
rationaliseren en de samenwerking tussen onze admi-
nistraties te verbeteren.

Tegen 1 september 2021 zullen wij een concreet 
voorstel voorleggen aan de regering om de financiële 
en sociale houdbaarheid van de pensioenstelsels te 
garanderen en de kost van de vergrijzing van de bevol-
king te controleren.

Het aantal werkenden per gepensioneerde daalt 
onverbiddelijk en deze tendens zal in de toekomst nog 
toenemen. In 2019 waren er 1,8 werkenden voor 1 ge-
pensioneerde. In 2040 zullen er 1,5 werkenden per 

cotisation trimestrielle jusqu’à un niveau de 717,18 euros, 
selon le revenu attendu pour 2020.

Le report d’un an du paiement des cotisations sociales 
des trimestres 2020/1, 2020/2, 2020/3 et 2020/4 a été 
accordé sans perte de droits en statut social, et avec 
la garantie de ne devoir aucune majoration pour retard 
de paiement.

Pour ne pas dénaturer ces mesures, je travaille à la 

possibilité de prévoir la mise en place de plans d’apu-
rement qui s’échelonne sur 2021 en étant attentif à ce 
qu’il n’y ai pas de rupture dans la couverture des soins 
de santé ce qui me demandera de bien travailler en 
concertation avec mon collègue, Franck Vandenbroucke, 
le ministre compétent en la matière.

De la même manière, j’évaluerai la possibilité de 
poursuivre la dispense de cotisations pour les trimestres 

de 2021. La dispense signifie que les droits de pension 
sont suspendus pour les trimestres concernés, sauf 
demande de rachat à réaliser par l’indépendant dans 
un délai de cinq ans.

2e axe: Renforcement du statut social des 

travailleurs indépendants

Les Pensions

Je me permets de revenir tout d’abord sur les pen-
sions. Elles occuperont une place importante dans le 
processus de réforme que nous allons entamer pour 
cette législature. Je travaillerai, en collaboration avec 
ma collègue Karine Lalieux, ministre des Pensions et 
de l’Intégration sociale, à ce que la réforme rapproche 
les régimes sans les dénaturer.

Je lancerai ainsi, conjointement avec la ministre des 
pensions, une concertation structurelle entre nos deux 
cellules stratégiques, l’Institut national d’assurances 
sociales pour travailleurs indépendants (INASTI) et le 

Service fédéral des Pensions (SFP) afin de rationaliser 
les décisions en matière de pensions et améliorer la 
collaboration entre nos administrations.

Pour le 1er septembre 2021, nous présenterons ainsi 
une proposition concrète au gouvernement pour garantir 
la durabilité financière et sociale du système des pensions 
et contrôler le cout du vieillissement de la population.

En effet, le nombre d’actifs par pensionné diminue 
inexorablement et cette tendance va encore s’accroître à 
l’avenir. En 2019, il y avait 1,8 personne active pour 1 pen-
sionné. En 2040, il y aura 1,5 personne active par retraité. 
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gepensioneerde zijn. Het is onze verantwoordelijkheid 
om rekening te houden met deze realiteit.

Zoals bepaald in het regeerakkoord, zal deze her-
vorming de volgende principes moeten respecteren:

— als sociale verzekering vormt het pensioensysteem 
een sociaal contract dat houvast moet bieden voor 
iedereen, jongeren zowel als ouderen, actieven zowel 
als gepensioneerden;

— pensioenbeleid en werkgelegenheidsbeleid vullen 
elkaar aan en zijn afhankelijk van elkaar;

— voorbereiding op basis van berekeningen op kruis-
snelheid, waarbij de impact op micro- en macroniveau 
in kaart wordt gebracht;

— behoud van de opgebouwde rechten van de huidige 
gepensioneerden;

— de spelregels die voor de ingang van de hervorming 
van toepassing waren, kunnen niet aangepast worden 
met betrekking tot de reeds opgebouwde rechten;

— de nodige overgangsmaatregelen om voldoende 
voorzienbaarheid te garanderen;

— rekening houden met de ongelijkheden tussen 
mannen en vrouwen en deze – in de mate van het mo-
gelijke – verminderen;

— overleg met de sociale partners van de verschil-
lende systemen;

— de verschillen tussen en binnen de stelsels (werkne-
mers, zelfstandige, ambtenaren) mogen niet toenemen.

Ik zal er in het bijzonder op toezien dat het stelsel 
van de zelfstandigen zijn essentie behoudt en dat de 
mechanismen die er de basis van vormen, gerespecteerd 
worden, om het niet aan te tasten.

Bovendien, en nog steeds om het regeerakkoord na te 
leven, zal ook bekeken moeten worden op welke manier 
er gezorgd kan worden voor meer solidariteit tussen de 
zelfstandigen in de financiering van het stelsel.

Volgens een studie uit 2019 van het sociaal verze-
keringsfonds UCM, is bijna 85 % van de bevraagde 
zelfstandigen bezorgd over het lage bedrag van hun pen-
sioen.1 Daarnaast wordt een toegenomen ontevredenheid 

1 https://www .ucm .be /content /download /199042 /4008063 /file /
ucm -Grand -Barometre -statut -social -independant -2019 .pdf.

Il va de notre responsabilité de tenir compte de cette 
réalité.

Comme stipulé dans l’accord du gouvernement, cette 
réforme devra respecter les axiomes suivants:

— en tant qu’assurance sociale, le système de retraite 
forme un contrat social qui doit servir de base à tous, 
jeunes comme âgés, actifs comme retraités;

— la politique de retraite et la politique de l’emploi se 
complètent et dépendent l’une de l’autre;

— la préparation est basée sur des calculs de vitesse 
de croisière, une cartographie de l’impact est réalisée 
au niveau micro et macro;

— les droits acquis des pensionnés actuels sont 
préservés;

— les règles du jeu qui s’appliquaient avant le début 
de la réforme ne peuvent être ajustées au regard des 
droits déjà acquis;

— les mesures transitoires nécessaires seront prévues 
pour garantir une prévisibilité suffisante;

— les inégalités entre hommes et femmes seront 
prises en considération et réduites autant que possible;

— les partenaires sociaux des différents systèmes 
seront consultés;

— les différences entre et au sein des systèmes 
(salariés, indépendants, fonctionnaires) ne peuvent 
pas augmenter.

Je veillerai tout particulièrement à ce que le régime 
propre aux travailleurs indépendants conserve son 
essence et que les mécanismes qui le sous-tendent 
soient respectés pour ne pas l’ébranler.

En outre, toujours dans la visée de respecter l’accord 
du gouvernement, il s’agira d’examiner également la 
manière d’introduire plus de solidarité entre les indé-
pendants dans le financement du régime.

Par ailleurs, selon une étude menée en 2019 par la 
caisse d’assurances sociales UCM, près de 85 % des 
travailleurs indépendants interrogés sont préoccupés par 
la faiblesse du montant de leur pension.1 Il est également 

1 https://www .ucm .be /content /download /199042 /4008063 /file /
ucm -Grand -Barometre -statut -social -independant -2019 .pdf.
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vastgesteld in hoofde van de zelfstandigen doorheen 
de jaren over die bedragen.

Daarom zal een van mijn prioriteiten de herwaardering 
zijn van het bedrag van het pensioen van de zelfstan-
digen, en dit in het verlengde van de oude regering die 
bijna een miljard heeft geïnvesteerd in de verbetering 
van de inkomsten van de gepensioneerden.

Zo zal ik de geleidelijke verhoging verzekeren van 
het minimumpensioen van de zelfstandigen (volledige 
en onvolledige loopbaan).

In geval van een onvolledige loopbaan wordt dit 
bedrag pro rata verminderd met het verschil tussen de 
loopbaan en 45 jaar.

Momenteel zien de bedragen van het minimumpen-
sioen voor een volledige loopbaan er als volgt uit:

— 15 500,27 euro per jaar (of 1 291,69 euro per maand) 
voor een rustpensioen als alleenstaande;

— 19 369,22 euro per jaar (of 1 614,10 euro per maand) 
voor een rustpensioen voor een gezin;

— 15 293,12 euro (of 1274,43 euro per maand) voor 
een overlevingspensioen.

De minimumpensioenen in het stelsel van de zelf-
standigen zullen binnenkort jaarlijks als volgt worden 
verhoogd:

— op 1 januari 2021: een verhoging met 2,65 % in 
vergelijking met de huidige bedragen;

— op 1 januari 2022: een verhoging met 5,37 % in 
vergelijking met de huidige bedragen;

— op 1 januari 2023: een verhoging met 8,16 % in 
vergelijking met de huidige bedragen;

— op 1 januari 2024: een verhoging met 11,03 % in 
vergelijking met de huidige bedragen.

Bovenstaande verhogingspercentages komen bovenop 
de bestaande wettelijke mechanismen (indexering en 
koppeling aan de welvaart van de uitkeringen).

Het minimumpensioen van de zelfstandigen zal op 
die manier evolueren aan hetzelfde ritme als het mini-
mumpensioen van de werknemers, waarmee de niet-
aflatende strijd wordt voortgezet voor meer billijkheid en 
rechtvaardigheid tussen zelfstandigen en werknemers.

constaté une augmentation du mécontentement des 
indépendants au fil des années sur ces dits montants.

C’est pourquoi une de mes priorités sera de pour-
suivre la revalorisation du montant des pensions des 
travailleurs indépendants et ce, dans la continuité de 
l’ancien gouvernement qui a investi près d’un milliard 
à l’amélioration des revenus des pensionnés.

Ainsi, j’assurerai le relèvement progressif de la pen-
sion minimum des travailleurs indépendants (carrière 
complète et incomplète).

En cas de carrière incomplète le montant sera réduit 
au prorata de l’écart entre la carrière et 45 années.

Actuellement, pour une carrière complète, la pension 
minimum des travailleurs indépendants s’élève à:

— 15 500,27 euros par an (soit 1 291,69 euros par mois) 
pour une pension de retraite au taux isolé;

— 19 369,22 euros par an (soit 1 614,10 euros par mois) 
pour une pension de retraite au taux ménage;

— 15 293,12 euros (soit 1274,43 euros par mois) pour 
une pension de survie.

Prochainement, les pensions minimums dans le 
régime des travailleurs indépendants seront augmentées 
annuellement de cette manière:

— au 1er janvier 2021: une augmentation de 2,65 % 
par rapport aux montants actuels;

— au 1er janvier 2022: une augmentation de 5,37 % 
par rapport aux montants actuels;

— au 1er janvier 2023: une augmentation de 8,16 % 
par rapport aux montants actuels;

— au 1er janvier 2024: augmentation de 11,03 % par 
rapport aux montants actuels.

Les pourcentages d’augmentation repris ci-dessous 
s’entendent au-delà des mécanismes légaux existants 
(l’indexation et la liaison au bien-être des allocations).

La pension minimum des travailleurs indépendants 
évoluera ainsi au même rythme que la pension minimum 
des travailleurs salariés ce qui poursuit un combat inces-
sant pour plus d’équité et de justice entre les travailleurs 
salariés et indépendants.
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Het nastreven van de verhoging van de pensioenen 
vertaalt zich niet enkel in de versterking van de minimum-
pensioenen, maar ook in een toegenomen aandacht voor 
de vervangingsratio voor de andere en de toekomstige 
gepensioneerden.

In dit opzicht verbind ik mij ertoe dat de correctie-
coëfficiënt in de berekening van het pensioen van de 
zelfstandigen zal worden weggewerkt voor toekomstige 
loopbaanjaren.

Concreet betekent dit dat de huidige correctiecoëfficiënt 
van 0 691542, die wordt toegepast op de beroepsinkom-
sten in de berekening van het proportionele pensioen 
van de zelfstandigen, gebracht zal worden voor de 
loopbaanjaren vanaf 2021, den dit voor het rustpensioen, 
het overlevingspensioen en de overgangsuitkeringen 
die ingaan vanaf 1 januari 2022.

De werkzaamheden van het Algemeen Beheerscomité 
hebben al aangetoond dat het moeilijk is om een dergelijke 
coëfficiënt nog te rechtvaardigen en de impact ervan 
op het proportionele pensioen van de zelfstandigen2.

De wegwerking van de correctiecoëfficiënt leidt op 
die manier tot de harmonisering van de berekening 
van het proportioneel pensioen van de zelfstandigen 
en van de werknemers door in elk van de stelsels een 
vervangingsratio van de inkomsten op het moment van 
de pensionering vast te leggen van 60 % voor een al-
leenstaande en 75 % voor een gezin.

Dit zal het resultaat zijn van een lange strijd voor meer 
billijkheid in de pensioenberekening van de zelfstandigen.

Er wordt ook een geleidelijke verhoging voorzien van 
het plafond voor de berekening van het pensioen van 
de zelfstandigen en de werknemers. Deze verhoging 
moet gebeuren aan het ritme van de verhoging van het 
minimumpensioen.

In het stelsel van de zelfstandigen gaat het om de 
verhoging van het maximuminkomen dat in aanmerking 
kan worden genomen voor elk loopbaanjaar bij de be-
rekening van het proportioneel pensioen.

Ik wil ook werken aanmoedigen en belonen om het 
voortbestaan van ons pensioenstelsel te garanderen. 
Ik zal dus werk maken van de invoering van een pensi-
oenbonus, zodat mensen die langer werken ook meer 
pensioenrechten opbouwen. Zo zal het mogelijk zijn, vanaf 
het moment waarop men voldoet aan de voorwaarden 

2 https://www .inasti .be /sites /rsvz .be /files /publication /comite_
general_de_gestion_avis_201907 .pdf.

La poursuite du relèvement des pensions se traduit 
non seulement par un renforcement des pensions mini-
males mais aussi par une attention particulière sur le 
taux de remplacement pour les autres pensionnés et 
futurs pensionnés.

À cet égard, je m’engage à ce que le coefficient de 
correction utilisé dans le calcul des pensions des indépen-
dants soit supprimé pour les années de carrière futures.

Concrètement cela signifie que le coefficient de cor-
rection, actuellement à 0,691542, qui est appliqué aux 
revenus professionnels dans le calcul de la pension 
proportionnelle des travailleurs indépendants sera porté 
à 1 pour les années de carrière à partir de 2021 et ce, 
pour les pensions de retraite, les pensions de survie et 
les allocations de transition qui prennent cours à partir 
du 1er janvier 2022.

Les travaux du Comité général de gestion ont déjà 
mis en lumière les difficultés d’encore justifier un tel 
coefficient et ses impacts sur la pension proportionnelle 
des travailleurs indépendants2.

La suppression du coefficient de correction conduit 
ainsi à harmoniser le calcul de la pension proportion-
nelle des travailleurs indépendants et des travailleurs 
salariés en visant dans chacun des régimes un taux de 
remplacement des revenus au moment de la retraite fixé 
à 60 % au taux isolé et 75 % au taux ménage.

Il s’agira là de l’aboutissement d’un long combat pour 
mettre plus d’équité dans le calcul de la pension des 
indépendants.

Il est également prévu une augmentation progressive 
du plafond de calcul pour les pensions des travailleurs 
indépendants et des travailleurs salariés. Cette augmen-
tation doit se faire au même rythme que l’augmentation 
de la pension minimum.

Il s’agit, dans le régime des travailleurs indépendants, 
d’augmenter le revenu maximum qui peut être pris en 
considération pour chaque année de carrière lors du 
calcul de la pension proportionnelle.

Je désire également encourager et récompenser le 
travail afin de garantir la pérennité de notre régime de 
pension. Je travaillerai donc à introduire un bonus de 
pension, afin que les personnes qui travaillent plus long-
temps accumulent également plus de droits à pension. Il 
sera possible ainsi, à partir du moment où les conditions 

2 https://www .inasti .be /sites /rsvz .be /files /publication /comite_
general_de_gestion_avis_201907 .pdf.
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voor het vervroegd pensioen, om de pensioenbonus te 
beginnen op te bouwen. Op die manier versterken we 
de wettelijke pensioenen en zetten we mensen aan om 
langer te werken.

Bovendien zal ik in samenwerking met de minister 
van Pensioenen en het Algemeen Beheerscomité de 
piste onderzoeken van de invoering van een deeltijds 
pensioen en daarbij de specificiteiten in aanmerking 
nemen van het stelsel van de zelfstandigen. Dit deeltijds 
rustpensioen kan in alle stelsels een nieuwe mogelijkheid 
bieden om het einde van de loopbaan te organiseren.

Ook de pensioensplit zal onderzocht worden. Om 
beter rekening te houden met de ontwikkelingen in onze 
samenleving, moet een zeker aantal bepalingen inzake 
het pensioen worden geanalyseerd, die teruggaan naar 
een tijd waarin de huwelijksbanden gebaseerd waren op 
een andere organisatie van de maatschappij.

Nog steeds inzake het pensioen, maar over iets heel 
anders, zal ik er werk van maken dat de cumulregeling 
van het pensioen met een beroepsinkomen geen inac-
tiviteitsval wordt. In deze zin zullen wij de cumulregeling 
voor personen die een overlevingspensioen combineren 
met een beroepsinkomen vanaf 2021 evalueren. Ik zal 
concrete voorstellen formuleren om deze inactiviteits-
vallen aan te pakken. Hierbij zal bijzondere aandacht 
worden besteed aan de kinderlast.

Verder ondersteun ik eveneens het initiatief van 
het Rijksinstituut voor de Sociale Verzekeringen der 
Zelfstandigen (RSVZ), de Federale Pensioendienst 
(FPD) en Sigedis om een toekomstvisie uit te werken 
rond MyPension, PenStat en PensionPro. Deze visie 
heeft tot doel de burgers een correcter en vollediger 
beeld te geven van hun financiële toekomst:

— die alle soorten pensioenen omvat, inclusief de 
buitenlandse voor zover mogelijk;

— die focust op heldere berekeningsparameters, 
coëfficiënten en projecties;

— door instrumenten aan te leveren om de burgers 
te helpen bij het nemen van goede beslissingen voor 
hun toekomst;

— door de ontwikkeling van een mandatensysteem 
voor secundaire netwerken.

Gelijklopend zullen burgers en zelfstandigen hun 
gegevens kunnen raadplegen en gebruiken in andere 
applicaties van hun keuze opdat zij, indien zij dat wensen, 

d’une retraite anticipée seront remplies, de commencer 
à se constituer un bonus de pension. De cette manière, 
nous renforcerons les pensions légales et encouragerons 
les personnes à travailler plus longtemps.

En outre, j’étudierai, avec la ministre des pensions, 
les institutions de pension et le Comité Général de 
gestion, la piste du dispositif visant à mettre en place 
un système de pension à temps partiel tout en prenant 
en considération les spécificités du régime des travail-
leurs indépendants. Cette pension de retraite à temps 
partiels peut offrir aux travailleurs de tous les régimes 
une nouvelle opportunité d’aménager leur fin de carrière.

Le splitting des droits à pension sera aussi mis à 
l’examen. De fait, afin de mieux prendre en compte les 
évolutions de notre société, il convient d’analyser un 
certain nombre de dispositions en matière de pension, 
qui remontent à une époque où les liens matrimoniaux 
étaient fondés sur une autre organisation de la société.

Toujours en matière de pension mais dans registre un 
peu différent, j’œuvrerai à ce que le cumul de la pension 
de survie avec un revenu professionnel ne soit pas un 
piège à l’inactivité. En ce sens, nous évaluerons égale-
ment dès 2021 le régime de cumul pour les personnes 
qui combinent une pension de survie avec un revenu 
professionnel. Je ferai des propositions concrètes pour 
lutter contre ces pièges sans perdre de vue l’aspect 
relatif à la charge des enfants.

Par ailleurs, je soutiens vivement l’initiative de l’Institut 
national d’assurances sociales pour travailleurs indépen-
dants (INASTI), du Service fédéral des Pensions (SFP) 
et de Sigedis qui consiste à élaborer une vision d’avenir 
concernant MyPension, PenStat et PensionPro. Cette 
vision a pour but de donner aux citoyens une image 
plus correcte et plus complète de leur avenir financier:

— en incluant tous les types de pensions, y compris 
les pensions étrangères si possible;

— en privilégiant la clarté dans le rendu des para-
mètres de calcul, des coefficients et des projections;

— en fournissant des outils utiles pour aider les citoyens 
à prendre de bonnes décisions pour leur avenir;

— en développant un système de mandats pour les 
réseaux secondaires.

En parallèle, il sera également possible pour le citoyen 
et les travailleurs indépendants de consulter leur don-
née et de les utiliser dans d’autres applications de leur 



191610/021DOC 55

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

kunnen genieten van bijkomende diensten met betrek-
king tot hun pensioen.

Financiering

Het spreekt voor zich dat de coronacrisis, en het ge-

cumuleerde effect van de maatregelen ten gunste van 
de zelfstandigen die worden afgetrokken van de inkom-
sten of die bovenop de uitgaven komen, een bijzonder 
zware impact hebben gehad op het globaal beheer. Het 
globaal beheer heeft tot op vandaag alle bedragen zelf 
gefinancierd vanuit zijn eigen reserves, maar ook door 
twee keer een beroep te doen op een kredietlijn die 
werd onderhandeld bij het Agentschap van de schuld. 
Voor het begrotingsjaar 2020 zal voor een eerste maal 
een beroep worden gedaan op de evenwichtsdotatie.

Vanaf 2021, en overeenkomstig het regeerakkoord, 
zullen de evenwichtsdotaties aan de sociale zekerheids-
stelsels verlengd worden voor onbepaalde duur. De 

definitieve bedragen ervan zullen vastgelegd worden 
rekening houdend met de gerealiseerde impact van de 
beslissingen van de regering met een financiële impact, 
evenals de akkoorden gesloten tussen de sociale part-
ners die een financiële impact hebben.

Wat het bedrag en de verdeling van de welvaartsenve-
loppes betreft, zal de Wet van 23 december 2005 betref-
fende het Generatiepact worden gerespecteerd, zoals 
dat de voorbije jaren het geval is geweest.

De regering vraagt dus aan de sociale partners (in 
casu de zelfstandigenorganisaties) dat de wettelijke 
datum van 15 september in de toekomst gerespecteerd 
wordt en om met de doelstellingen rekening te houden 
die opgenomen zijn in het regeerakkoord inzake de 
verdeling van de welvaartsenveloppes.

Bij de verdeling van de enveloppes dient bovendien 
voor ogen te worden gehouden dat een sterke en doel-
matige sociale zekerheid steunt op een gezonde mix 
van solidariteit en verzekering. Dit vereist een sociale 
zekerheid met serieuze minima die toelaten de armoede 
te bestrijden.

De evaluatie van (de hervorming van) de financie-
ring van de sociale zekerheid moet ook binnen het 
sociaal statuut der zelfstandigen worden gevoerd. De 
werkzaamheden hieromtrent zijn in de schoot van het 
Algemeen Beheerscomité voor het sociaal statuut der 
zelfstandigen (ABC) al ver gevorderd.

Re-integratiebeleid

Nog steeds in de geest van de toenadering tussen 
de stelsels, en rekening houdend met de bijsturingen 

choix afin qu’ils puissent bénéficier, s’ils le souhaitent, 
de services supplémentaires concernant leur pension.

Financement

Il va sans dire que la crise du coronavirus et l’effet 

cumulé des mesures prises en faveur des travailleurs 
indépendants qui viennent en déduction des recettes 
ou en augmentation des dépenses ont exercé un impact 
particulièrement important sur la gestion globale. Jusqu’à 
ce jour, cette dernière a toujours financé elle-même tous 
les montants au départ de ses réserves et en recourant 
à deux reprises à une ligne de crédit négociée auprès 
de l’Agence de la dette. Pour l’exercice budgétaire 2020, 
pour la première fois, il faudra avoir recours à la dotation 
d’équilibre.

À partir de 2021, et conformément à l’accord de 
gouvernement, les dotations d’équilibre aux régimes 
de sécurité sociale seront renouvelées pour une durée 

indéterminée. Les montants définitifs de ces dernières 
seront fixés en tenant compte de l’impact réalisé des 
décisions prises par le gouvernement ayant une portée 
financière, et des accords conclus par les partenaires 
sociaux et ayant une portée financière.

Pour ce qui est du montant et de la répartition des enve-
loppes bien-être, la Loi du 23 décembre 2005 relative au 
pacte de solidarité entre les générations sera respectée, 
comme cela a toujours été le cas ces dernières années.

Le gouvernement demande donc aux partenaires 
sociaux (en l’espèce, les organisations de travailleurs 
indépendants) que la date légale du 15 septembre soit 
respectée à l’avenir et de tenir compte des objectifs repris 
dans l’accord de gouvernement en ce qui concerne la 
répartition des enveloppes.

Lors de la répartition des enveloppes, il convient en 
outre de garder à l’esprit qu’un système de sécurité 
sociale solide et efficace repose sur un mélange équi-
libré de solidarité et d’assurance. Cela nécessite, entre 
autres, une sécurité sociale avec des minima sérieux 
qui permettent de lutter contre la pauvreté.

L’évaluation (de la réforme) du financement de la 
sécurité sociale doit aussi être menée également dans 
le statut social des indépendants. Les travaux qui ont été 
menés à ce sujet au sein du Comité général de gestion 
pour le statut social des travailleurs indépendants (CGG), 
sont déjà très avancés.

Politique de réintégration

Toujours dans l’esprit de rapprocher les régimes tout 
en tenant compte des inflexions propres au profil des 
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eigen aan het profiel van de zelfstandige ondernemers, 
overeenkomstig het regeerakkoord dat voorziet dat het 
re-integratiebeleid zal worden geconsolideerd, zal ik, in 
mijn bevoegdheidsdomein, een denkoefening voeren om 
dezelfde filosofie toe te passen met begeleidingen op 
maat voor de doelgroep van de zelfstandigen, in overleg 
met de vertegenwoordigers van de zelfstandigen.

In dit opzicht zal ik bijzondere aandacht besteden aan 
de specifieke aard van de professionele uitputting van 
de zelfstandige ondernemers met een burn-out.

Ik herhaal dat het essentieel is om de zelfstandigen 

beter te informeren over de geboden begeleiding in 
geval van invaliditeit. Iedereen weet dat het fundamen-
teel gecompliceerd is voor zelfstandigen om te stoppen 
met werken door ziekte. Ik zal er samen met mijn col-
lega, de minister van Sociale Zaken, op toezien dat de 
mutualiteiten en de sociale verzekeringsfondsen hun 
informatie hierover versterken, en dat algemeen alle 
betrokken actoren zich proactiever tonen in dit domein.

Geboorteverlof

De zelfstandigen ondersteunen in hun activiteit als 
ondernemer, vraagt ook aandacht voor de implementatie 
van maatregelen om ervoor te zorgen dat zij hun werk 
kunnen combineren met hun privé en gezinsleven.

Sinds 1 mei 2019 wordt de vaderschaps- en geboorte-
uitkering toegekend aan de zelfstandigen, helpers en 
meewerkende echtgenoten die hun beroepsactiviteit 
tijdelijk onderbreken ter gelegenheid van de geboorte van 
een kind ten aanzien waarvan zij een afstammingsband 
of een band van mee-ouderschap hebben. In het kader 
van de hervorming van de verschillende verlofstelsels 
voor de ouders voorzien in het regeerakkoord om een 
evenwichtigere verdeling toe te laten tussen mannen 
en vrouwen van de opvang van en de zorgen voor de 
kinderen, zal ik er werk van maken om de bestaande 
regeling van 10 dagen of 20 halve dagen te brengen 
op 15 volledige dagen of dertig halve dagen vanaf 1 ja-

nuari 2021, en op 20 dagen of veertig halve dagen 
vanaf 1 januari 2023.

Personen met een handicap

De sociale bescherming van de zelfstandigen ver-
beteren, is ook het ondernemerschap van mensen 
met een handicap ondersteunen. Het spreekt voor 
zich dat verschillende factoren de zelfstandige activi-
teit voor mensen met een handicap bemoeilijken. De 

entrepreneurs indépendants, conformément à l’accord 
de gouvernement qui prévoit que la politique de réin-
tégration des travailleurs sera consolidée, dans mon 
domaine de compétence, j’entamerai une réflexion pour 
assurer qu’une philosophie identique puisse garantir 
des accompagnements sur mesure pour le groupe 
cible des indépendants et ce, en concertation avec les 
représentants de ces derniers.

À ce titre, je porterai notamment une attention particu-
lière à la nature spécifique de l’épuisement professionnel 
des entrepreneurs indépendants dans les situations de 
burn out.

Je rappelle qu’il est essentiel de mieux faire connaître 
aux indépendants l’offre d’accompagnement en situation 
d’invalidité. Chacun sait qu’il est fondamentalement com-
pliqué pour des indépendants de s’arrêter de travailler 
pour cause de maladie. Je veillerai, avec mon collègue, 
le ministre des Affaires sociales Frank Vandenbroucke, à 
ce que les mutuelles et les caisses d’assurances sociales 
renforcent leur information à ce sujet, que d’une manière 
générale, tous les acteurs concernés fassent preuve de 
plus de proactivité dans ce domaine.

Congé de naissance

Soutenir les indépendants et les indépendantes dans 
leur démarche d’entreprenariat, demande que l’on s’inté-
resse aussi à mettre en œuvre pour eux des mesures 
qui permettent de leur garantir leur capacité à concilier 
vie professionnelle et vie personnelle et familiales.

Depuis le 1er mai 2019, l’allocation de paternité et de 
naissance est accordée aux travailleurs indépendants, 
aidants et conjoints aidants qui interrompent tempo-
rairement leur activité professionnelle à l’occasion de 
la naissance d’un enfant avec lequel ils ont un lien de 
descendance ou un lien de co-parenté. Dans le cadre 
de la réforme des différents régimes de congés pour les 
parents prévue dans l’accord de gouvernement afin de 
permettre une répartition plus équilibrée de l’accueil et 
des soins aux enfants, je travaillerai à porter progres-
sivement le régime existant de 10 jours ou 20 demi-
jours à 15 jours complets ou trente demi-jours à partir 
du 1er janvier 2021, et à 20 jours ou quarante demi-jours 

à partir du 1er janvier 2023.

Personnes porteuses de handicap

Améliorer la protection sociale des travailleurs indé-
pendants, c’est aussi soutenir l’entreprenariat des per-
sonnes en situation de handicap. Il n’est pas besoin 
de dire que différents facteurs rendent difficile l’activité 
indépendante pour les personnes handicapées. L’esprit 
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ondernemingsgeest van deze laatsten moet echter wel 
kunnen worden ondersteund, vooral omdat de zelf-
standige activiteit inderdaad de mogelijkheid biedt om 
werkoplossingen te vinden de aangepast zijn aan de 
noden van iedereen. De moeilijkheden van financiële 
aard vormen vaak een belemmering om eraan te begin-
nen. Vaak wordt vermeld dat de betaling van bijdragen 
als zelfstandige in hoofdberoep voor hen zeer snel 
een obstakel kan vormen aangezien de activiteit die zij 
ontplooien, uiteindelijk slechts zeer beperkt inkomsten 
oplevert. In het merendeel van de gevallen kunnen zij 
immers niet genieten van het statuut van zelfstandige in 
bijberoep, dat een voordeliger bijdrageregime voorziet.

In deze optiek zal ik het Algemeen Beheerscomité 
voor het sociaal statuut der zelfstandigen vragen zijn 
eerdere reflecties ter zake te hernemen om te bekijken 
hoe, bijvoorbeeld via een verlaging van de financiële 
voorwaarden voor toegang tot het sociaal statuut der 
zelfstandigen, hun specifieke situatie in aanmerking kan 

worden genomen.

Strijd tegen sociale fraude

Het sociaal statuut der zelfstandigen versterken, is 
ook sociale fraude actief bestrijden. Dit is, en ik herhaal, 
van fundamenteel belang om het nodige evenwicht 
te garanderen voor het onderhoud van ons sociaal 
zekerheidsstelsel en eerlijke concurrentie van onze 
zelfstandige ondernemers.

Ik zal de nodige acties ondersteunen om het RSVZ, 

de pool “Zelfstandigen” in de strijd tegen sociale fraude, 
in staat te stellen zijn opdrachten uit te voeren inzake 
preventie en repressie via de verschillende bestrijdings-
assen die worden uitgerold. Of het nu gaat om fictieve 
aansluitingen, niet-aangegeven werk of nog grensover-
schrijdende fraude, ik zal toezien op de actieve deelname 
aan de ontwikkeling van concrete gerichte strategieën 
om mogelijke aantastingen van het sociaal statuut der 
zelfstandigen zo goed mogelijk tegen te gaan. Zo zal 
ik, binnen mijn bevoegdheden, en met het overleg dat 
dit vereist met de andere bevoegde federale en gefe-
dereerde entiteiten, met respect voor iedereen en voor 
de bescherming van de persoonlijke levenssfeer, de 
invoering ondersteuning van aangepaste instrumenten 
voor datamining en datamaching. Ik zal ook bijzondere 
aandacht besteden aan de problematiek van de herkwa-
lificatie van de arbeidsrelaties, die deel zal uitmaken van 
de evaluatie van de wet op de aard van de arbeidsrelaties 
zoals voorzien in het regeerakkoord.

d’entreprendre de ces dernières doit toutefois pouvoir 
être soutenu d’autant que l’activité indépendante offre 
effectivement la possibilité de retenir des solutions de 
travail adapté aux besoins propres de chacun. Les 
difficultés d’ordre financier sont toutefois bien souvent 
un frein au démarrage. Il est souvent relayé que le 
paiement de cotisations en tant qu’indépendant à titre 
principal peut très vite constituer un obstacle pour eux 
lorsque l’activité qu’ils déploient n’offre en définitive que 
des revenus très limités. En effet, dans la plupart des 
cas, ils ne peuvent bénéficier du statut d’indépendant 
à titre complémentaire, statut qui confère un régime de 
cotisations plus avantageux.

Dans cette perspective, je demanderai au comité 
général de gestion pour le statut social des travailleurs 
indépendants de reprendre ses réflexions pour exami-
ner comment par le biais par exemple d’une diminution 
des conditions financières d’accès au statut social des 
indépendants, il pourrait voir leur situation spécifique 

être prise en compte.

Lutte contre la fraude sociale

Renforcer le statut social des travailleurs indépen-
dants, c’est aussi être un acteur actif de la lutte contre 
la fraude sociale, qui est, je le rappelle, fondamentale 
pour garantir les équilibres nécessaires à la subsistance 
de notre régime de sécurité sociale et à la concurrence 
loyale de nos entrepreneurs indépendants.

Je soutiendrai les actions nécessaires pour permettre 
à l’INASTI qui est le pôle “Indépendant” de la lutte contre 
la fraude sociale d’assurer ses missions de prévention 
et de répression au travers des différents axes de lutte 
déployés. Que ce soit la lutte contre les faux statuts, 
les affiliations fictives, le travail non déclaré ou encore 
la fraude transfrontalière, je veillerai à participer active-
ment au développement de stratégies concrètes pour 
cibler et contrer au mieux les atteintes qui peuvent être 
portées au statut social des travailleurs indépendants. 
Ainsi, dans la mesure de mes compétences, et avec 
toutes les concertations que cela exige avec les autres 
entités fédérales et fédérées compétentes, dans le res-
pect de chacun et de la protection de la vie privée, je 
soutiendrai la mise en œuvre des outils de datamining 
et de datamaching adaptés. Je serai particulièrement 
attentif également à la problématique de requalification 
des relations de travail qui s’inscrira dans le cadre de 
l’évaluation de la loi sur la nature des relations du travail 
prévue par l’accord de gouvernement.
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3e as: Hervormingen en verbeterpistes

Sociaal statuut van de artiesten

In dit derde luik van mijn beleid, is in eerste instantie 
de sociale bescherming van de artiesten een domein 

dat me bijzonder na aan het hart ligt. Ik zal in het ka-
der van mijn bevoegdheden actief deelnemen aan de 
denkoefening en aan het overleg dat de regering zal 
opstarten met de sector en de sociale partners met het 
oog op de hervorming van het sociaal statuut voor de 
artiesten. Het moet inderdaad evolueren opdat het beter 
overeenkomt met de bijzondere uitoefening van hun 
activiteiten. Daartoe zal de regering precieze, objectieve 
en eerlijke voorstellen formuleren om zo goed mogelijk 
aan te leunen bij hun eigen realiteit.

Administratieve onderbouw en ondersteuning

Tijdens deze legislatuur zal ik er zeer aandachtig op 
toezien dat er oplossingen worden onderzocht en inge-
voerd om ervoor te zorgen dat de publieke dienstverlening 
nabij en toegankelijk blijft voor alle burgers, door me 
te focussen op de doelgroep van de zelfstandigen die 
weinig bekend zijn met de digitale instrumenten in het 
kader van de administratieve procedures die zij moeten 
doorlopen en van het gebruik van digitale toepassingen.

In dit opzicht zal ik ervoor pleiten dat er een minimale 
fysieke permanentie wordt georganiseerd bij de diensten 
van het RSVZ voor de zelfstandigen die er nood aan 
hebben en voor wie de andere communicatiemiddelen 
vandaag nog een hindernis kunnen vormen.

Ik zal het RSVZ en de sociale verzekeringsfondsen 
steunen om de voorkeur te geven aan het “Digital by 
Default”-principe, dat bepaalt dat alle procedures stan-
daard digitaal toegankelijk moeten zijn. In dit opzicht moet 
de nadruk gelegd worden op het verder uitbouwen van 
de e-Box en de noodzaak om die kenbaar gemaakt bij 
de zelfstandigen en de ondernemingen.

Om deze hoge ambitie te realiseren moeten het RSVZ 
en de sociale verzekeringsfondsen een charter uitwerken 
rond hun samenwerking waarbij de ontwikkeling van 
een unieke digitale databank en uitwisselingsplatform 
centraal staan. Dit is van essentieel belang om in de 
toekomst de datakwaliteit en dataveiligheid te kunnen 
garanderen.

Dit is bovendien ook een eerste stap die noodza-
kelijk is in de uitbouw van een platform waarop alle 
zelfstandigen toegang kunnen krijgen tot hun sociaal 
zekerheidsdossier.

3e axe: Les réformes et piste d’amélioration

Statut social des artistes

Dans ce troisième volet de mon action, en première 
ligne, la protection sociale des artistes est un domaine 
qui me tient particulièrement à cœur. Je participerai 
activement dans le cadre de mes compétences à la 
réflexion ainsi qu’à la concertation que lancera le gou-
vernement avec le secteur et les partenaires sociaux 
en vue de réformer le statut social des artistes. Il y a 
effectivement lieu de la faire évoluer pour qu’elle puisse 
être en phase avec l’exercice tout à fait particulier de 
leurs activités. À cette fin, le gouvernement formulera 
des propositions précises, objectives et justes pour être 
au plus près de leur réalité propre.

Structure et support administratifs

Pour cette législature, je me montrerai particulièrement 
attentif à l’examen et à la mise en place de solutions 
favorisant la proximité et l’accessibilité des services 
publics pour l’ensemble des citoyens en me focalisant 
sur le groupe-cible des travailleurs indépendants peu 
familiarisés avec les outils informatiques dans le cadre 
de leurs démarches administratives et de l’utilisation 
des applications numériques.

À cet effet, je plaiderai à ce que soit encore organisé 
un minimum de permanences physiques au sein des 
services de l’INASTI pour les indépendants qui en ont 
besoin et pour qui les autres moyens de communication 
peuvent encore aujourd’hui constituer un obstacle.

Je soutiendrai l’INASTI et les caisses d’assurances 
sociales de continuer à privilégier le principe du “numé-
rique par défaut”, qui stipule que toutes les procédures 
doivent être accessibles numériquement en standard. 
À cet égard, l’accent doit être porté sur développement 
de l’e-Box et la nécessité de le faire connaître aux indé-
pendants et aux entreprises.

Pour réaliser cette grande ambition, l’INASTI et les 
caisses d’assurances sociales doivent élaborer une 
charte de collaboration précisant qu’il est primordial 
de développer une banque de données et plate-forme 
d’échange numérique unique. Cela est essentiel pour 
pouvoir garantir à l’avenir la qualité et la protection des 
données.

Il s’agit en outre d’un premier pas nécessaire dans 
le développement d’une plate-forme à laquelle pourront 
accéder tous les indépendants qui souhaitent consulter 
leur dossier de sécurité sociale.
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Inzake de toegankelijkheid voor de burger wil ik daar-
naast ook samen met de minister van Pensioenen, het 
RSVZ en de FPD, het netwerk van de pensioenpunten 
en de zitdagen herevalueren (zonder die af te schaf-
fen). Tijdens de coronaviruscrisis moesten we immers 
evolueren naar een nieuw normaal. In dat kader moeten 
MyPension en het gratis call center 1765 de centrale 
draaischijven worden van onze nieuwe dienstverlening 
waarbij het uitgangspunt moet zijn dat de burger zich 
niet meer moet verplaatsen.

III. —LANDBOUW EN VEILIGHEID
VAN DE VOEDSELKETEN

Een welvarend, solidair en duurzaam België, zoals 
voorgesteld in het regeerakkoord, vereist een ambitieus 
landbouwbeleid en moet aan al zijn burgers een sluitende 
voedselveiligheid kunnen garanderen.

De landbouw is een volwaardige, fundamentele sector 
voor onze economie en onze landelijkheid. Het aantal 
landbouwbedrijven wordt vandaag geraamd op 37 000, 
een cijfer waaraan we alle jobs moeten toevoegen die 
stroomafwaarts worden gecreëerd. In ons land telt de 
agrovoedingssector alleen al 95 000 directe jobs.

De landbouw wordt regelmatig getroffen door incidenten 
of economische en/of sanitaire crisissen die verschil-
lende oorzaken hebben: een verstoord evenwicht op de 
markten, politieke/sanitaire embargo’s, voedselfraude/ 
-schandalen, epidemieën (zoals bijvoorbeeld het H3, 
H5-virus bij pluimvee, Afrikaanse varkenspest (AVP) bij 
wilde varkensachtigen, …) die een zware impact hebben 
op de rendabiliteit van de betrokken landbouwbedrijven.

Sommige van deze sectorcrisissen houden aan en 
de situatie in sommige activiteitensectoren was en blijft 
zeer moeilijk.

De federale regering zal er, in overleg met de gewest-
regeringen, alles aan blijven doen om de sectoren in 
moeilijkheden te ondersteunen en Europa te overtuigen 
geschikte steunmaatregelen te nemen.

België heeft doelgerichte en transversale oplossin-
gen voorgesteld, op korte termijn om de landbouwers 
financieel zuurstof te geven, en meer structurele op 
middellange en lange termijn. Ons land zal op deze 
weg blijven voortgaan.

En matière d’accessibilité pour les citoyens, je compte 
également, conjointement avec la ministre des Pensions, 
l’INASTI et le SFP, réévaluer le réseau des Points pen-
sion et des permanences (sans les supprimer). En effet, 
pendant la crise du coronavirus, nous avons dû innover 
et évoluer vers une nouvelle normalité. Dans ce cadre, 
MyPension et le call center 1765 gratuits pourront conti-
nuer leur évolution pour devenir les plaques tournantes 
de notre service au client avec le principe directeur que 
le citoyen ne doit plus nécessairement être amené à se 
déplacer.

III. — AGRICULTURE ET SÉCURITÉ
DE LA CHAÎNE ALIMENTAIRE

Une Belgique prospère, solidaire et durable, telle 
qu’imaginée dans l’accord de gouvernement, nécessite 
une politique agricole ambitieuse et doit pouvoir garantir 
à tous ses citoyens une sécurité alimentaire sans failles.

L’agriculture est un secteur à part entière, fondamen-
tal tant pour notre économie que pour notre ruralité. Le 
nombre d’exploitations agricoles est estimé aujourd’hui 
à 37 000, chiffre auquel il faut ajouter tous les emplois 
générés en aval. Le secteur agro-alimentaire comp-
tabilise par exemple à lui seul 95 000 emplois directs 
dans notre pays.

L’agriculture est régulièrement touchée par des inci-
dents ou crises économiques et/ou sanitaires liés à 
différentes causes: déséquilibre des marchés, embargos 
politiques/sanitaires, fraudes/scandales alimentaires, 
épidémies (comme par exemple, le virus H3, H5 chez 
les volailles, virus de la peste porcine africaine (PPA) 
chez les suidés sauvages, …) qui impactent lourdement 
la rentabilité des exploitations agricoles concernées.

Certaines de ces crises sectorielles se sont installées 
dans la durée et la situation dans certains secteurs 
d’activité a été et reste très difficile.

Le gouvernement fédéral, en concertation avec les 
gouvernements régionaux, continuera à mettre tout 
en œuvre pour soutenir les secteurs en difficulté et 
convaincre l’Europe de mettre en place des mesures 
de soutien adéquates.

La Belgique a proposé des solutions ciblées et trans-
versales, à court terme pour soulager les trésoreries 
des agriculteurs, et plus structurelles à moyen et long 
terme. Elle continuera dans cette voie.
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Binnen de FOD Economie speelt het Prijzen-
observatorium een zeer belangrijke rol in de analyse 
van de evolutie van de consumptieprijzen, het niveau 
van de prijzen, de werking van de markt en de marges.

Het verzekert de opvolging van de verschillende sec-
toren van onze economie, de terbeschikkingstelling van 
statistieken en becijferde doelstellingen en de nodige 
juridische omkadering. Al dit werk is natuurlijk nuttig 
voor de landbouwsector.

In aanvulling daarop moet het ketenoverleg een instru-
ment zijn dat eerlijke relaties toelaat tussen leveranciers 
en kopers.

De zeer recente hervorming van het Wetboek van 
economisch recht wat betreft het misbruik van econo-
mische afhankelijkheid, onrechtmatige bedingen en 
oneerlijke marktpraktijken tussen ondernemingen, is 
een wetgevend instrument dat de landbouwsector zal 

kunnen gebruiken om zijn belangen in zijn B2B-relaties 
beter te verdedigen.

Ik zal de evolutie zeer aandachtig blijven volgen van 
de situatie van de voornaamste producten van onze 
landbouw, zowel op de binnenlandse markt, als in de 
handelsrelaties met EU- en derde landen. Voor veel 
sectoren, zoals de melk-, de varkensvlees-, de rundvlees- 
en de fruitsector, zijn de exportmarkten zeer belangrijk. 
Daarnaast zal ik ook de evolutie minutieus blijven volgen 
van de suikermarkt.

Door de situatie van zeer nabij te volgen, zal ik, bin-
nen het kader van mijn bevoegdheden, aan de regering 
voorstellen formuleren van concrete acties en de land-
bouw ten volle steunen.

De regering wil alle consumenten een hoog niveau 
van veiligheid van de voedselketen garanderen, en waar 
mogelijk nog verbeteren.

Landbouw en voedselveiligheid gaan hand in hand: 
veilige dierlijke en plantaardige producten garanderen, 
van riek tot vork, is een permanente uitdaging, die de 
sector toelaat om aan de consument veilige en kwali-
teitsvolle producten te bieden.

De consument zal hierbij centraal staan en dit moet 
de rode draad zijn in het beleid van het Agentschap.

Gezond voedsel, gezonde dieren en planten, geprodu-
ceerd op basis van een duurzame en gecoördineerde aan-
pak, zijn ook rendabiliteits- en duurzaamheidsgaranties 

Au sein du SPF Économie, l’Observatoire des prix 
joue un rôle très important dans l’analyse de l’évolution 
des prix à la consommation, des niveaux des prix, du 
fonctionnement de marché et des marges.

Il assure le suivi de la situation économique des diffé-
rents secteurs de notre économie, la mise à disposition 
de statistiques et de chiffres objectifs et l’encadrement 
juridique nécessaire. Tout ce travail est bien utile pour 
le secteur agricole.

En complément, la concertation de la chaine agroa-

limentaire doit être un outil qui permet des relations 
équitables entre fournisseurs et acheteurs.

La toute récente réforme du Code de droit écono-
mique en ce qui concerne les abus de dépendance 
économique, les clauses abusives et les pratiques du 
marché déloyales entre entreprises est un outil législatif 
que le secteur agricole va également pouvoir utiliser pour 

mieux défendre ses intérêts dans ses relations B2B.

Je resterai très vigilant quant à l’évolution de la situa-
tion des principaux produits de notre agriculture, tant 
sur le marché intérieur que dans les relations commer-
ciales avec les pays de l’UE et les pays tiers. Pour de 
nombreux secteurs, comme le secteur laitier, celui de 
la viande porcine, de la volaille, de la viande bovine et 
celui des fruits, les débouchés à l’exportation sont très 
importants. L’évolution du marché du sucre retiendra 
également toute mon attention.

En suivant la situation de très près, je pourrai, dans 
le cadre de mes compétences, faire des propositions 
d’actions concrètes au gouvernement, et apporter un 
soutien sans faille au monde agricole.

Le gouvernement veut continuer à garantir à tous les 
consommateurs un haut niveau de sécurité de la chaine 
alimentaire et si possible encore l’améliorer.

L’agriculture et la sécurité de la chaine alimentaire 
vont de pair: garantir des produits animaux et végétaux 
et une alimentation sûre, de la fourche à la fourchette, 
est un défi permanent, qui a pour objectif commun et 
principal de fournir au consommateur des produits sains 
et de qualité.

Ce consommateur sera au cœur de cette démarche, et 
cela doit être le fil conducteur de la politique de l’Agence.

Des productions d’aliments saines, des animaux et 
végétaux en bonne santé, le tout effectué dans le cadre 
d’une approche durable et concertée, sont également 
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voor de landbouwers en alle actoren uit de voedselketen. 
Het is onze plicht daarover te waken.

Om al deze doelstellingen te behalen, kan ik vooral 
rekenen op de competenties en het werk van 2 grote 
structuren ten dienste van de federale overheid: het 
FAVV en de FOD Volksgezondheid.

De promotie van de export is wel degelijk de bevoegd-
heid van de gewesten, maar de diensten van het FAVV 
zullen een belangrijke rol blijven spelen om de noodza-
kelijke sanitaire en fytosanitaire akkoorden te sluiten. Het 
FAVV speelt een belangrijke rol in het certificatieproces 
dat op een efficiënte manier moet georganiseerd zijn, 
waarbij het respect voor de vereisten van de derde lan-
den en de kwaliteit van het certificatieproces essentieel 
is voor het behoud van het vertrouwen van de derde 
landen in de Belgische producten.

Naast de export zal ik ook oog hebben voor de bin-
nenlandse markt en de maatschappelijke evoluties die 
daarmee samenhangen. De ontwikkeling van de korte 
keten en de strijd tegen de voedselverspilling spelen 
hierin een belangrijke rol. Het staat buiten kijf dat de 
veiligheid van de producten gegarandeerd moet zijn en 
er nooit een voedselveiligheid met twee snelheden mag 
ontstaan, maar dat mag ons niet beletten na te gaan 
welke maatregelen genomen kunnen worden om de 
korte keten te faciliteren en waar nodig in overleg met 
de gewesten te begeleiden.

Het Agentschap zal zijn acties voor 2021 tot 2023 ba-
seren op zijn nieuwe Business Plan (BP), dat mij ter 
goedkeuring zal worden voorgelegd. Ik zal het Agentschap 
begeleiden in de uitvoering van dit BP.

Zo kunnen we de consument een gezonde voeding 
garanderen, die de wettelijke normen respecteert van 
de FOD Volksgezondheid, en daarbij onze producenten 
beschermen tegen elke vorm van oneerlijke concurrentie 
door de niet-naleving van de sanitaire normen. Zoals 
beschreven in het regeerakkoord, is het van essentieel 
belang dat de risico’s voor de gezondheid, de biodiver-
siteit en het leefmilieu geanalyseerd worden volgens de 
science-based methode, gebaseerd op objectieve en 

becijferde gegevens. Dat is een van de opdrachten van 
het Wetenschappelijk Comité (SciCom) van het FAVV.

Ik zal ook de opvolging en de finalisering van de aan-
bevelingen van de audit van het FAVV, uitgevoerd door 
de Federale Interne Auditdienst (FIA) naar aanleiding 
van de fraude gepleegd door de onderneming Veviba, 
met grote aandacht volgen.

gages de rentabilité et de durabilité pour les agriculteurs 
et tous les acteurs de la chaîne alimentaire. Il est de 
notre devoir d’y veiller.

Afin de rencontrer tous ces objectifs, je peux prin-
cipalement compter sur les compétences et le travail 
de 2 grandes structures au service de l’État fédéral: 
l’AFSCA et le SPF Santé Publique.

La promotion des exportations est bien de la com-
pétence des régions, mais les services de l’AFSCA 
continueront à jouer un rôle important dans la conclusion 
des accords sanitaires et phytosanitaires nécessaires. 
L’AFSCA joue un rôle de premier plan dans le processus 
de certification à l’exportation, qui doit être organisé de 
manière efficace, le respect des exigences des pays 
tiers et de la qualité du processus de certification étant 
essentiel pour maintenir la confiance des pays tiers dans 
les produits belges.

En plus des exportations, j’aurai aussi un œil sur le 
marché intérieur et les évolutions sociales qui y sont 
associées. Le développement des circuits courts et 
la lutte contre le gaspillage alimentaire y jouent un 
rôle important. Il est incontestable que la sécurité des 
produits doit être garantie et qu’il ne doit jamais y avoir 
de sécurité alimentaire à deux vitesses, mais cela ne 
peut pas nous empêcher d’examiner quelles mesures 
peuvent être prises pour faciliter les circuits courts et 
ce en concertation avec les régions.

L’Agence va baser ses actions pour les an-
nées 2021 à 2023 sur son nouveau Business Plan (BP), 
qui sera soumis à mon approbation. J’accompagnerai 
l’Agence dans la mise en œuvre de ce BP.

Ainsi on peut garantir au consommateur une alimenta-
tion saine, qui respecte les normes légales établies par le 
SPF Santé publique, tout en protégeant nos producteurs 
contre toute concurrence déloyale causée par un manque 
de respect des normes sanitaires. Comme décrit dans 
l’accord du gouvernement il est essentiel que les risques 
pour la santé, la biodiversité et l’environnement soient 
analysés selon la méthode science-based, basée sur 
des faits objectifs et des chiffres. C’est une des missions 

du Comité Scientifique (SciCom) de l’AFSCA.

Je suivrai également avec grande attention le suivi 
et la finalisation de l’implémentation des recommanda-
tions de l’audit de l’AFSCA, audit réalisé par le Service 
Fédéral d’Audit Interne (SFAI) suite à l’affaire Veviba.
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Ik ben immers van mening dat het FAVV een instel-
ling van zeer groot openbaar nut is. Het is dus van cru-
ciaal belang om het Agentschap permanent te blijven 
verbeteren.

Voedselveiligheid is een materie die in hoge mate 
geharmoniseerd is op Europees vlak. Europa garan-
deert een “level-playing field” dat bijzonder belangrijk 
is voor een exporterend land als België. Het is dan ook 
essentieel dat België meewerkt aan het Europees beleid 
en zich kan baseren op goed onderbouwde adviezen 
van de Europese Voedselveiligheidsautoriteit (EFSA).

De FOD Volksgezondheid zal blijven toezien op de 
strikte toepassing van een wetenschappelijk solide en 
wettelijke methode voor de beoordeling van de risico’s.

Binnen deze FOD waakt het DG Dier, Plant en Voeding 
van de FOD Volksgezondheid erover dat de huidige nor-

men en standaarden op het vlak van voedselveiligheid 
behouden blijven en zelfs nog versterkt worden, en dit 
via een continue bijsturing van de wetgeving ter zake 
(additieven, contaminanten, nieuwe voedingsmiddelen, 
nutriënten, aroma’s, enzymen, …), rekening houdend 
met de nieuwste wetenschappelijke inzichten.

In samenwerking met mijn collega’s, de minister van 
Volksgezondheid en de minister van Leefmilieu, zal ik 
bijdragen aan de uitwerking van het plan voor de reduc-
tie van pesticiden voorzien in de doelstellingen van de 
federale regering.

In overleg met de gewesten, zullen wij, binnen de 
NAPAN taskforce, het programma 2023-2027 uitwerken 
van het NAPAN (een Europese verplichting gebaseerd 
op richtlijn 2009/128), waarvan de ambitie op maat is 
van de beslissingen genomen in het kader van de zeer 
ambitieuze EU-strategie “from Farm to Fork”. Het pro-
gramma zou om zijn minst maatregelen moeten bevatten 
om zo snel mogelijk te komen tot een gedetailleerde 
opvolging van elk professioneel gebruik van gewasbe-
schermingsmiddelen. Via overleg met de gewesten en 
een brede consultatie van de sector, zullen wij ervoor 
zorgen dat dit programma strookt met de realiteit van 
de Belgische landbouw.

Het programma zal ook maatregelen omvatten om een 
onderscheid te maken tussen de gewasbeschermings-
middelen die op de markt zijn op basis van hun risico’s, 
om een concrete implementatie mogelijk te maken van 
een beleid gericht op de vermindering van de risico’s 
op federaal en regionaal niveau.

En effet, j’estime que l’AFSCA est une institution 
de très grande utilité publique. Il est donc essentiel de 
poursuivre la dynamique d’amélioration permanente 
de l’Agence.

La sécurité alimentaire est une question hautement 
harmonisée au niveau européen. L’Europe garantit des 
“règles du jeu équitables”, ce qui est particulièrement 
important pour un pays exportateur comme la Belgique. 
Il est donc essentiel que la Belgique coopère à la poli-
tique européenne et puisse s’appuyer sur des avis 
bien étayés de l’Autorité européenne de sécurité des 
aliments (EFSA).

Le SPF Santé publique continuera à veiller à l’appli-

cation stricte d’une méthode d’évaluation des risques 
scientifiquement solide et légale.

Au sein de ce SPF, c’est la DG Animal, Végétal et 
Alimentation (DG4) qui veille à ce que les normes et 

standards actuels dans le domaine de la sécurité ali-
mentaire soient maintenus et même renforcés, et ce 
par un ajustement continu de la législation pertinente. 
(additifs, contaminants, nouveaux aliments, nutriments, 
arômes, enzymes, …), en tenant compte des dernières 
connaissances scientifiques.

En collaboration avec mes collègues le ministre de la 
Santé et la ministre de l’Environnement, je contribuerai 
à l’élaboration du plan de réduction des pesticides prévu 
dans les objectifs du gouvernement fédéral.

En concertation avec les Régions, au sein de la NAPAN 
Task Force, nous élaborons le programme 2023-2027 du 
NAPAN (obligation européenne basée sur la directrive 
2009/128) dont l’ambition sera à la mesure des décisions 
prises dans le cadre de la stratégie EU très ambitieuse 
“from Farm to Fork”. Au minimum, le programme devrait 
comprendre des mesures pour aboutir au plus vite à 
un suivi détaillé de toute utilisation professionnelle de 
produits phytopharmaceutiques. Via une concertation 
avec les Régions et une large consultation du secteur, 
nous veillerons à la cohérence de ce programme avec 
les réalités de l’agriculture belge.

Le programme comprendra aussi des mesures pour 
distinguer les produits phytopharmaceutiques sur le 
marché selon leurs risques afin de permettre enfin une 
mise en œuvre concrète d’une politique de réduction 
des risques tant au niveau fédéral que régional.
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Het nationaal programma, gevalideerd door alle be-
voegde autoriteiten, zal begin 2022 worden voorgelegd 
aan de publieke consultatie.

Ik ben van mening dat we moeten zoeken naar het 
juiste evenwicht tussen een beredeneerd gebruik van 
gewasbeschermingsmiddelen in de landbouw en de 
bevoorrading van onze bevolking.

In het kader van mijn visie inzake voedselonafhan-
kelijkheid, moeten de Belgische landbouwers in staat 
worden gesteld voldoende voedsel van hoge kwaliteit te 
produceren. Daarvoor dienen zij over de nodige produc-
ten te beschikken om hun gewassen te beschermen en 
de groei ervan te verzekeren (gewasbeschermings- en 
bemestingsmiddelen).

Momenteel wordt het aantal beschikbare middelen 
in snel tempo afgebouwd door de steeds strengere 
toepassing van Europese wetgeving, wat de landbouw-

sector nu reeds voor zeer grote uitdagingen plaatst. De 
landbouw kan het zich bijgevolg niet permitteren om ook 
nog middelen te verliezen door beslissingen op basis 
van emotie of perceptie. Ik zal er dan ook over waken 
dat de risicobeoordeling verloopt in toepassing van deze 
(strenge) Europese wetgeving, op basis van een weten-
schappelijke evaluatie door de bevoegde administratie, 
zoals aangegeven in het regeerakkoord. Alleen door 
zich te houden aan een wetenschappelijke evaluatie 
is het mogelijk om consequent en eerlijk te handelen.

Ik zal bijzondere aandacht besteden aan de Belgische 
landbouwbedrijven, opdat zij niet in een ongunstige 
concurrentiële positie terechtkomen. Ik zal innovatie 
aanmoedigen die erop gericht is het gebruik van gewas-
beschermingsmiddelen te vervangen en te beperken, 
vanuit een resoluut streven naar steeds meer milieu-
vriendelijkheid en respect voor de gezondheid, in het 
bijzonder voor wat betreft de producten die onder het 
landbouwbeleid vallen.

Wat betreft de ggo’s (genetisch gemodificeerde or-
ganismen), en in overleg met mijn collega’s bevoegd 
voor volksgezondheid en leefmilieu, zal ik de procedure 
opstarten voor de herziening van het samenwerkings-
akkoord van 25 april 1997 tussen de Federale Staat en 

de Gewesten betreffende de administratieve en weten-
schappelijke coördinatie inzake bioveiligheid om rekening 
te houden met de noden die al enkele jaren worden 
geformuleerd door de Adviesraad voor Bioveiligheid 
(ARB) en een optimale werking te verzekeren die beter 
afgestemd is op de huidig situatie.

Het begrotingsfonds voor de gezondheid van de 
dieren en producten van dierlijke oorsprong, kortom 
het Sanitair Fonds, maakt deel uit van het DG4 van de 

Le projet de programme national, validé par toutes les 
autorités compétentes, sera soumis au début de 2022 à 
la consultation publique.

Je considère cependant qu’il faut rechercher le juste 
équilibre entre une utilisation raisonnée des produits 
phytosanitaires en agriculture et l’approvisionnement 
de notre population.

Dans ma conception de la souveraineté alimentaire, 
il faut permettre aux agriculteurs belges de produire 
suffisamment d’aliments de haute qualité. Pour ce faire, 
ils doivent disposer des produits nécessaires pour pro-
téger et assurer la croissance de leurs cultures (produits 
phytosanitaires et engrais).

Actuellement, le nombre de ressources disponibles 
diminue rapidement en raison de l’application de plus 
en plus stricte de la législation européenne, qui pré-

sente déjà de très sérieux défis pour le secteur agricole. 
L’agriculture ne peut donc pas se permettre de perdre 
encore plus des ressources par des décisions basées 
sur l’émotion ou la perception. Je veillerai donc à ce 
que l’évaluation des risques ait lieu en application de 
cette législation européenne, basée sur une évaluation 
scientifique par l’administration compétente, comme 
indiqué dans l’accord de gouvernement. Ce n’est qu’en 
adhérant à une évaluation scientifique qu’il est possible 
d’agir de manière cohérente et équitable.

Je porterai une attention toute particulière aux entre-
prises agricoles belges, afin qu’elles ne soient pas 
placées dans une position concurrentielle défavorable. 
J’encouragerai l’innovation substitutive et la réduction 
de l’utilisation des produits phytopharmaceutiques, pour 
tendre résolument vers toujours plus de respect de 
l’environnement et de la santé, notamment pour ce qui 
concerne les produits relevant de la politique agricole.

En ce qui concerne les OGM (organismes génétique-
ment modifiés), et en concertation avec mes collègues 
compétents pour la santé publique et l’environnement, 
j’initierai la procédure de révision de l’accord de coopé-
ration du 25 avril 1997 entre l’État fédéral et les Régions 

relatif à la coordination administrative et scientifique 
en matière de biosécurité afin de prendre en compte 
les besoins exprimés depuis plusieurs années par le 
Conseil Consultatif de Biosécurité (CCB) et assurer un 
fonctionnement plus optimal et en adéquation avec la 
situation actuelle.

Le fonds budgétaire pour la santé et la qualité des 
animaux et des produits d’origine animale, en bref le fonds 
sanitaire, est une composante de la DG4 du SPF Santé 
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FOD Volksgezondheid. Het is een belangrijke hendel 
in het voorkomen van besmettelijke dierziekten en het 
garanderen van een snelle aanpak en vergoeding bij 
uitbraken van een aantal aangifteplichtige dierziekten. 
Het systeem is ongeveer 30 jaar oud en dient geëvalueerd 
te worden om de komende uitdagingen (kleiner aantal 
dieren, grotere bedrijven, nieuw opkomende dierziekten) 
het hoofd te kunnen bieden.

Inzake diergezondheid dringt een herwaardering van 
het diergeneeskundig beroep zich op. Binnen de volks-
gezondheid is de dierenarts een waardevolle schakel 
om zoönosen te voorkomen, antimicrobiële resistentie in 
te dijken en de voedselveiligheid te verhogen. Ondanks 
de groeiende interesse in het beroep gaat het aantal 
dierenartsen voor voedselproducerende dieren er op 
achteruit. Een betere opvolging en een herwaardering 
van de samenwerking tussen dierenarts en overheid in 
functie van deze rol dient onderzocht te worden.

In een “One Health”-concept kan de gezondheid van 
de mens niet los gezien worden van de gezondheid van 
dieren en planten; ook hier is er een essentiële rol voor 
de landbouw weggelegd. Het behoud en het creëren 
van een gezond leefmilieu zal een belangrijke dimensie 
hebben in ons sanitair beleid; daarvoor moet de strijd 
tegen antibioticaresistentie worden voortgezet, met name 
bevorderd door de dynamiek van de vermindering van 
het gebruik van antimicrobiële middelen (AMR) in de 
diergeneeskunde voor landbouwhuisdieren en huisdieren.

Op Europees niveau werd een akkoord gesloten in okto-
ber 2020 over de hervorming van het Gemeenschappelijk 
Landbouwbeleid (GLB) voor de programmeringsperi-

ode 2021-2027. De gewesten, elk met hun eigen be-
leidsplan, zullen het beleid bepalen dat zij zullen imple-
menteren en zullen keuzes maken in het kader van wat 
het globaal raamakkoord toelaat.

Nog steeds op Europees niveau, zal de Brexit dui-
delijk gevolgen hebben voor de landbouw- en agrovoe-
dingssector van ons land, zoals in andere Europese 
landen, gelet op de gevolgen ervan op de begroting 
van de Europese Unie en het belang van de markt van 
het Verenigd Koninkrijk voor de export van Belgische 
agrovoedingsproducten, die ongeveer 10 % vertegen-
woordigt van de totale Belgische agrovoedingsexport. 
Het Verenigd Koninkrijk is de 4de exportmarkt voor België, 
na Nederland, Frankrijk en Duitsland.

Ook als het tot een akkoord komt met het Verenigd 
Koninkrijk, zal dit land vanaf 1 januari 2021 beschouwd 
worden als een derde land. Het FAVV heeft nieuwe 
agenten aangeworven en opgeleid om klaar te staan 
voor deze nieuwe uitdaging; het moet immers kunnen 

publique. Il constitue un levier important dans la préven-
tion des maladies animales contagieuses. De plus, il 
garantit une approche rapide et une compensation en cas 
d’apparition d’un certain nombre de maladies animales 
à déclaration obligatoire. Le système a environ 30 ans 
et doit être évalué pour faire face aux défis à venir (plus 
petit nombre d’animaux, grandes exploitations, nouvelles 
maladies animales émergentes).

En matière de santé animale, une revalorisation de la 
profession vétérinaire est impérative. Dans le domaine 
de la santé publique, le vétérinaire est un maillon pré-
cieux dans la prévention des zoonoses, la réduction de 
la résistance aux antimicrobiens et l’amélioration de la 
sécurité alimentaire. Malgré l’intérêt croissant pour la 
profession, le nombre de vétérinaires pour les animaux 
destinés à l’alimentation est en baisse. Un meilleur 
suivi et une réévaluation de la collaboration entre le 
vétérinaire et le gouvernement en fonction de ce rôle 
devraient être étudiés.

Dans un concept “One Health”, la santé humaine est 
indissociable de la santé des animaux et des plantes; 
il s’agit là aussi d’un rôle essentiel de l’agriculture. La 
préservation et la création d’un environnement sain 
auront une dimension importante dans notre politique 
de santé; elle passera par la poursuite de la lutte contre 
l’antibiorésistance, favorisée notamment par la dynamique 
de réductions de l’utilisation des antimicrobiens (AMR) 
dans la médecine vétérinaire des animaux de rente et 
des animaux domestiques.

Au niveau européen, un accord a été conclu en oc-
tobre 2020 sur la réforme de la Politique agricole com-
mune (PAC) pour la période de programmation 2021-

2027. Les Régions, dotées chacune de leur propre plan 
stratégique, détermineront les politiques qu’elles mettront 
en œuvre et effectueront leurs choix dans le cadre de 
ce que permet l’accord-cadre global.

Toujours sur le plan européen, le Brexit aura de toute 
évidence des implications pour les secteurs agricoles 
et agro-alimentaires de notre pays, à l’instar d’autres 
pays européens, étant donné ses répercussions sur le 
budget de l’Union européenne ainsi que l’importance du 
marché du Royaume-Uni pour l’exportation des produits 
agroalimentaires belges, qui représente environ 10 % de 
l’exportation agroalimentaire belge totale. Le Royaume 
Uni est en fait le 4ème marché d’exportation pour la 
Belgique, après les Pays-Bas, la France et l’Allemagne.

Même en cas d’accord avec le Royaume-Uni, celui-ci 
sera considéré comme un pays tiers au 1er janvier 2021. 
L’AFSCA a recruté et formé de nouveaux agents afin d’être 
parée pour ce nouveau défi; elle doit en effet pouvoir 
disposer des moyens humains et financiers nécessaires 
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beschikken over het nodige personeel en de nodige 
financiële middelen om te kunnen blijven handelen met 
het Verenigd Koninkrijk zonder negatieve gevolgen voor 
de kwaliteit van de verhandelde producten en door via 
zijn controles oneerlijke concurrentie te vermijden in 
de handel.

Internationaal zal de aandacht blijven gaan naar de 
multilaterale onderhandelingen over het MERCOSUR-
vrijhandelsakkoord (tussen de EU enerzijds en Brazilië, 
Argentinië, Paraguay en Uruguay anderzijds) en naar 
de akkoorden met Mexico, Australië en Nieuw-Zeeland.

Het doel van de regering is duidelijk: wij willen ons 
landbouwmodel en de belangen van de Belgische en 
de Europese landbouwers vrijwaren, zonder de deur te 
sluiten voor internationale handel.

Wij zullen de studies nauwgezet gebruiken die werden 

gevoerd op Europees en federaal niveau om de impact 
te beoordelen op de landbouwsector. Wij zullen ook 
bijzondere aandacht besteden aan de inaanmerkingne-
ming van de “non-trade concerns” (sanitaire normen, 
dierenwelzijn, sociale en milieunormen met name), om 
te vermijden dat producten die niet voldoen aan onze 
standaarden verkocht worden in Europa, en oneerlijke 
concurrentie veroorzaken voor een lokale productie die 
de sanitaire, milieu- en sociale normen naleeft die bij 
ons van kracht zijn.

Dit is belangrijk in de uitwerking van het Europees 
beleid, maar ook concreet voor de geïmporteerde pro-
ducten. Voldoende en efficiënte importcontroles moeten 
uitgevoerd worden opdat dit niet enkel gebeurt in theorie, 
maar ook in de praktijk.

In deze context zal ik er ook over waken dat de im-
plementatie van de ambitieuze EU-strategie inzake 
biodiversiteit, de “Green Deal” (transitie naar een meer 
duurzame landbouw en voedselproductie) nauwgezet 
wordt opgevolgd in het kader van de vergroening van 
het GLB.

Nog op internationaal niveau zal de regering de uit-
voering blijven verdedigen van een zeker aantal mecha-

nismen, vangnetten, om verstoringen van de landbouw-
markten te voorkomen, zodat onze landbouwers kunnen 
evolueren in een context van eerlijke concurrentie, en 
dit om te komen tot een correcte en eerlijke prijs voor 
alle actoren.

Als objectieve gegevens laten blijken dat een van onze 
landbouwsectoren benadeeld wordt, zullen wij vragen 

afin de garantir la poursuite des échanges commerciaux 
avec le RU, sans porter préjudice à la qualité des pro-
duits échangés et en évitant par leurs contrôles toute 
concurrence déloyale dans les échanges commerciaux.

Sur le plan international, l’attention continuera à être 
portée sur les négociations multilatérales relatives à 
l’accord de libre-échange MERCOSUR (entre l’UE d’une 
part et le Brésil, l’Argentine, le Paraguay et l’Uruguay 
d’autre part) et aux accords avec le Mexique, l’Australie 
et la Nouvelle-Zélande.

L’objectif du gouvernement est très clair: nous vou-
lons préserver notre modèle agricole et les intérêts des 
agriculteurs belges et européens, sans fermer la porte 
aux échanges internationaux.

Nous utiliserons scrupuleusement les études menées 

aux niveaux européen et fédéral afin d’évaluer l’impact 
sur le secteur agricole. Nous accorderons également une 
attention particulière pour la prise en compte des “non-
trade concerns” (normes sanitaires, bien-être animal, 
normes sociales et environnementales notamment), en 
vue d’éviter que des produits ne correspondant pas à 
nos standards ne soient commercialisés en Europe, et 
n’exercent une concurrence déloyale à une production 
locale respectueuse des normes sanitaires, environne-
mentales et sociales en vigueur chez nous.

Ceci est im portant lors de l’élaboration de la poli-
tique européenne, mais aussi concrètement pour les 
produits importés. Des contrôles à l’importation suffisants 
et efficaces doivent être effectués pour que cela se 
fasse non seulement en théorie mais aussi en pratique.

Dans ce contexte, je veillerai également à ce que la 
mise en œuvre de l’ambitieuse stratégie de l’UE sur la 
biodiversité, le “Green Deal”, (transition vers une agri-
culture et une production alimentaire plus durables) soit 
étroitement surveillée dans le cadre du verdissement 
de la PAC.

Au niveau international encore, le gouvernement 
continuera à défendre la mise en place d’un certain 

nombre de mécanismes, de filets de sécurité, pour 
éviter les dysfonctionnements des marchés agricoles, 
afin de pouvoir permettre à nos agriculteurs d’évoluer 
dans un contexte de concurrence équitable et ce, avec 
pour objectif d’aboutir à un prix juste et équitable pour 
tous les acteurs.

Si des données objectives faisaient apparaître l’un 
de nos secteurs agricoles comme étant préjudicié, nous 
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dat hij het voorwerp uitmaakt van een uitzondering of 
van defensieve maatregelen om hem te vrijwaren.

De COVID-19-pandemie heeft alle landen ter wereld 
in een sanitaire en economische crisis gestort die we 
niet meer hebben gezien sinds de Tweede Wereldoorlog. 
De landbouwsector werd gedefinieerd als een van de 
essentiële sectoren, en de nodige maatregelen werden 
van bij het begin van de pandemie genomen door de 
federale regering opdat hij het nodige voedsel voor onze 
bevolking kan blijven produceren.

De landbouw, een essentiële sector, zal bepalend 
zijn om ons land zo snel mogelijk uit de crisis te halen, 
en onze burgers het perspectief te bieden om te leven 
in “de wereld na de pandemie”.

Het relancebeleid van de regering is gebaseerd op 
de relance van de economische activiteit, en de export 
van landbouw- en voedingsproducten kan daar een 

belangrijke rol in spelen.

Deze pandemie toont de nood aan van een gecoör-
dineerde bestrijding op korte en middellange termijn:

Op korte termijn heeft de RAGCA (Risk Assessment 
Group-COVID Animals), opgericht op initiatief van het 
Wetenschappelijk Comité van het FAVV, als opdracht de 
verspreiding van de zoönose COVID-19 door huisdieren 
en wilde dieren te monitoren.

Op middellange en lange termijn zal het doel er vooral 
in bestaan om een generiek bestrijdingsplan uit te werken 
tegen pandemieën, een project dat gecoördineerd zal 
moeten worden tussen de ministers van Landbouw en 
Volksgezondheid. De bijdrage van de Landbouw zal in 
essentie bestaan uit de update van de bestaande nood-
plannen, om onze voedselbevoorrading te garanderen 
en onze voedselonafhankelijkheid op lange termijn te 
verzekeren.

De middelen die moeten worden ingezet om deze 

doelstellingen te behalen, zijn duidelijk: onze landbouw 
moet bestendigd worden als economische activiteit van 
de primaire sector.

De landbouw, zijn leveranciers, de agrovoedingssec-
tor, de sector van de distributie aan de eindconsument, 
net als de andere schakels uit deze keten, zijn nauw 
verbonden met de veiligheid van de voedselketen en 
verantwoordelijk voor de producten, dieren en planten 
die zou houden en/of op de markt brengen. Het keten-
overleg agrovoeding moet een instrument zijn dat eerlijke 
relaties mogelijk maakt tussen leveranciers en kopers.

demanderons qu’il fasse l’objet d’une exception ou de 
mesures défensives visant à le préserver.

La pandémie due au COVID-19 a plongé tous les pays 
du monde dans une crise sanitaire et économique sans 
précédent depuis la seconde guerre mondiale. Le secteur 
agricole a été défini comme un des secteurs essentiels, 
et les mesures nécessaires ont été prises dès le début 
de la pandémie par le gouvernement fédéral, afin qu’il 
puisse continuer à produire les denrées alimentaires 
nécessaires à notre population.

L’agriculture, secteur essentiel, sera déterminante 
afin de sortir notre pays de la crise le plus rapidement 
possible, et de donner à nos concitoyens la perspective 
de vivre dans “Le monde d’après”.

La politique de relance du gouvernement est basée 
sur la relance de l’activité économique, et l’exportation 
de produits agricoles et alimentaires peut y jouer un 

rôle important.

Cette pandémie démontre la nécessité d’une lutte 
concertée à court et à moyen-long terme:

À court terme, le RAGCA, mis en place à l’initiative 
du Comité Scientifique de l’AFSCA a pour mission de 
surveiller la propagation de la zoonose COVID-19 par 
les animaux domestiques et sauvages.

 À moyen et long terme, l’objectif prioritaire sera de 
mettre en place un plan générique de lutte contre les 
pandémies, projet qui devra faire l’objet d’une coordi-
nation entre les ministres de l’Agriculture et de la Santé. 
La contribution de l’agriculture sera essentielle dans la 
mise à jour des plans d’urgence existants, afin de garantir 
notre approvisionnement alimentaire et d’assurer sur le 
long terme notre souveraineté alimentaire.

Les moyens à mettre en œuvre pour atteindre ces 

objectifs sont clairs: notre agriculture doit être pérenni-
sée comme activité économique du secteur primaire.

L’agriculture, ses fournisseurs, le secteur de l’industrie 
agro-alimentaire, celui de la distribution des produits 
alimentaires au consommateur final tous comme les 
autres maillons de cette chaîne, sont intimement liés 
à la sécurité de la chaîne alimentaire et responsables 
des produits, animaux et végétaux qu’ils détiennent et/
ou mettent sur le marché. La concertation de la chaine 
agroalimentaire doit être un outil qui permet des relations 
équitables entre fournisseurs et acheteurs.
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Wij willen onze landbouwers de middelen geven om 
te genieten van een billijk inkomen, door de nodige 
sectorale maatregelen te blijven nemen, door te werken 
aan het wetsontwerp inzake de bescherming van de 
landbouwprijzen, en door initiatieven aan te moedigen 
zoals het coöperatief model, dat net volledig werd op-
genomen in het nieuwe Wetboek van vennootschappen 
en verenigingen.

Wij willen werk maken van een welvarende, solidaire 
en duurzame Belgische landbouw.

De minister van Middenstand, Zelfstandigen, 
KMO’s en Landbouw,

David CLARINVAL

Nous voulons donner les moyens à nos agriculteurs 

de bénéficier d’un revenu équitable, en continuant 
à prendre les mesures sectorielles nécessaires, en 
travaillant sur le projet de Loi sur la protection des prix 
agricoles, et en encourageant des initiatives comme le 
modèle coopératif, qui vient d’être pleinement intégré 
dans le nouveau Code des sociétés et des associations.

Nous voulons œuvrer pour une agriculture belge 
prospère, solidaire et durable.

Le ministre des Classes moyennes,
des Indépendants, des PME et de l’Agriculture,

David CLARINVAL

Imprimerie centrale – Centrale drukkerij


